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Goeree-Overflakkee vanuit de lucht, gezien vanaf de Kop van Goeree en zoals normaal alleen de vogels die zien. Maar niet lang meer, want 
volgende week vrijdag start in Eilanden-Nieuws de fotoserie Flakkee in vogelvlucht. De lezers krijgen het mooiste eiland van Europa en 
ver daarbuiten te zien van een kant die tot nu toe alleen voor de vogels bestemd was. Met dank aan geboren Flakkeenaar Patrick Buijs, 
die elders in de krant zijn verhaal vertelt. Vandaag alvast een voorproefje.

DIRKSLAND – Waar staat de hoogste kerstboom 
van Nederland? In Lopik, waar de zendmast 
aan het eind van het jaar het uiterlijk krijgt van 
een boom met lichtjes. Waarom veranderen we 
de watertoren van Dirksland ook niet in een 
feestboom? Dat idee borrelde afgelopen dinsdag 
op aan de vergadertafel van de dorpsraad.

Door Kees van Rixoort

Een kerstboom voor het hele dorp heeft Dirksland niet. Dit in 
tegenstelling tot andere kernen op het eiland, zoals Melissant en 
Stellendam. Een goede locatie is in Dirksland moeilijk te vinden. 
Misschien moeten de inwoners van Klein Parijs wachten tot er een 
dorpsplein is. Daar zou een grote kerstboom goed tot zijn recht 
kunnen komen. Op dit moment zorgt ook de vandalismevlaag die 
over het eiland gaat voor twijfel over het plaatsen van een boom.

De watertoren als kerstboom – waarom niet? Eén ding is zeker: 
Dirksland zal het record van Lopik niet verbreken. De toren is 366 
meter hoog, bijna zes keer zo hoog als de watertoren. De hoogste 
kerstboom van Nederland geldt zelfs als de hoogste kerstboom in 
de hele wereld.

Watertoren als feestboom?

"Handen horen 
aan het bed" 

Flakkee in vogelvlucht

20/21

8/9

Vrijdag 9 oktober 2020
91e jaargang Nr. 8933  



Vrijdag 9 oktober 
SOMMELSDIJK – Kledingbeurs voor dames en kinderen. In de 
Rehobôthkerk (Olympiaweg). De beurs ivan 14.00 tot 20.00 uur. 
Betaling zoveel mogelijk met QR-code. Heeft u nog najaars- of 
winterkleding? Bel 0613420343. 

Zaterdag 10 oktober 
HERKINGEN – Zaterdagavond voor jongeren tussen 12 en 18 jaar. 
Boerderij Peuterdijk 59. Aanvang 19.30 uur. Org. JV De Landman. 
Info: https://www.facebook.com/JVdeLandman/
MIDDELHARNIS – Bingoavond voor jong en oud(er). 
Iedereen is welkom vanaf 18.45 uur in het Wijkcentrum aan de 
Doetinchemsestraaat. Bezoekers dienen zich van tevoren aan te 
melden via tel. 483366 (keuze 6) of e-mail m.kieviet@zijngo.nl. Het 
wijkcentrum is rolstoeltoegankelijk.
MIDDELHARNIS – Kledingverkoop in en rond de zwarte schuur 
aan de Oostelijke Achterweg 74, van 9.00 tot 15.00 uur. T.b.v. 
Exoduskerk. Bij ongunstig weer gaat de verkoop niet door.
OOLTGENSPLAAT – Repair cafe van 10:00-12:00 in MFC ‘t 
Centrum in Ooltgensplaat. Voor vragen: 06 12271100.

Dinsdag 13 oktober 
SOMMELSDIJK – Exoduskerk, Dorpsweg. Bijbelstudieavond over 
de profeet Micha. Aanvang 19.30 uur. Leiding ds. Jan de Visser. 
Opgeven via bertvoorberg31@gmail.com 

Woensdag 14 oktober 
OUDDORP – Presentatie door ‘meester’ Nelisse over Ouddorp uit 
vervlogen tijden. 55+ Club. Aanmelden is noodzakelijk, hiervoor 
kunt u contact opnemen met Joke van Dam, tel. 0187 682319 of 
Stichting ZIJN 0187 483366 e-mail c.vermeulen@zijngo.nl. 

Zaterdag 15 oktober 
DEN BOMMEL – Bingo voor 55+. Aanvang 14.00 uur. Bommelstee, 
Schaapsweg 34. Opgeven is verplicht. Dit kan Opgeven kan vóór 2 
oktober bij Ina Hobbel, tel.nr. 612045, 06-22 17 25 79.|
SOMMELSDIJK – Cursus Geestelijke Vorming. Rehobôthkerk, 
Olympiaweg. Spreker: ds. M.K. de Wilde. Thema: Het gezag van de 
Heilige Schrift. Aanvang 19.45 uur. 

Dinsdag 27 oktober 
SOMMELSDIJK – Exoduskerk, Dorpsweg. Bijbelstudieavond over 
de profeet Micha. Aanvang 19.30 uur. Leiding ds. Jan de Visser. 
Opgeven via bertvoorberg31@gmail.com 

 Zaterdag 31 oktober 
HERKINGEN – Zaterdagavond voor jongeren tussen 12 en 18 jaar. 
Boerderij Peuterdijk 59. Aanvang 19.30 uur. Org. JV De Landman. 
Info: https://www.facebook.com/JVdeLandman/ 

Zaterdag 7 november 
SOMMELSDIJK – Concert Vocaal ensemble Magnificat ‘Sound 
of Silence’. Aanvang 20.00 uur in de Rehobothkerk, Olympiaweg 
44. Dirigent Mirjam van den Hoek, begeleiding Sander van den 
Houten. Kaarten via de website www.kamerkoormagnificat.nl 

Dinsdag 17 november 
DIRKSLAND – ‘Ik ben’-serie Bijbelstudies door ds. J. Nugter. 
‘Ik ben het Brood des Leven’. 20.00 uur Gebouw Van Dongen, 
Vlakbodem 1. Graag i.v.m. maatregelen RIVM van te voren 
aanmelden via telefoonnummer 0187 785034 of per mail martin.
selina@kpnmail.nl 
SOMMELSDIJK – Exoduskerk, Dorpsweg. Bijbelstudieavond over 
de profeet Micha. Aanvang 19.30 uur. Leiding ds. Jan de Visser. 
Opgeven via bertvoorberg31@gmail.com 

Zondag 11 oktober 2020

OUDDORP – Voor woensdag 14 oktober heeft de 55+ club in Ouddorp de 
heer, ‘meester’, Nelisse uitgenodigd voor een gezellige middag. Hij laat 
u beelden zien van Ouddorp uit vervlogen tijden, zodat u even weg kunt 
dromen bij die goede oude tijd. De prijs van deze bijzondere middag 
bedraagt € 2,- dit is inclusief een kopje koffie of thee. Om 14.00 uur bent u 
van harte welkom in de Dorpstienden. Aanmelden is noodzakelijk, hiervoor 
kunt u contact opnemen met Joke van Dam, tel. 0187 682319 of Stichting 
ZIJN 0187 483366 e-mail c.vermeulen@zijngo.nl. 

Ouddorp uit vervlogen tijden
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DIRKSLAND – Ger. Gem. dinsdag 
13 oktober 19.30 uur ds. K. Boeder 
(Bijbellezing)

OUDDORP – Hersteld Herv. Gem. 
woensdag 14 oktober 19.30 uur ds. A.P. 
Muilwijk 

HERKINGEN – Ger. Gem. woensdag 14 
oktober 19.30 uur ds. C.J. Meeuse

MIDDELHARNIS – Ger. Gem. woensdag 
14 oktober 19.30 uur ds. G. van Manen 
(evangelisatiedienst)

OUDE-TONGE – Ger. Gem. woensdag 
14 oktober 19.30 uur ds. W.A. Zondag

OUDDORP – Ger. Gem. donderdag 
15 oktober 19.00 uur ds. G. Pater 
(openbare belijdenis, kerkgebouw HHG)

OUDDORP
Herv. Gem. 9.30 uur ds. B. de Borst en 18.00 uur ds. 
P.J. Teeuw – Hersteld Herv. Gem. 9.30, 14.30 en 18.30 
uur ds. A.P. Muilwijk – Geref. Kerk 10.00 uur ds. T. 
Meijer en 18.30 uur ds. G.J. van Beek – Ger. Gem. 
9.30 en 18.30 uur ds. G. Pater – Doopsgezinde Gem. 
9.30 uur ds. K. van Wijngaarden en 18.30 uur ds. 
E.M. de Jong

GOEDEREEDE
Herv. Gem. 10.00 uur ds. J. van der Meijden en 18.30 
uur ds. F. Hoek – Hersteld Herv. Gem. 9.30 en 18.00 
uur ds. J.W. van Estrik

STELLENDAM
Herv. Gem. 10.00 uur ds. J. van Belzen en 17.00 uur 
ds. S. Griffioen – Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur (bed. 
H.A.) en 18.00 uur ds. W.J. van den Brink (bed. en 
dankzeg. H.A.) – Geref. Kerk 10.00 uur ds. C.G. Kant 
en 18.30 uur ds. H. Habekotte

MELISSANT
Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur (openbare 
geloofsbelijdenis) en 18.00 uur ds. G.T. van 
Appeldoorn (openbare geloofsbelijdenis) – Geref. 
Kerk 9.30 uur ds. C. Romkes – Ger. Gem. 10.00 uur 
leesdienst en 15.00 uur stud. M.G. van Middendorp – 
Ger. Gem. in Ned. 10.00 en 18.00 uur leesdienst

DIRKSLAND
Herv. Gem. 10.00 uur prop. H. Meijer 
(Welkomstdienst) en 18.00 uur ds. M. Kreuk – Ger. 
Gem. 10.00 en 18.00 uur ds. K. Boeder – Ziekenhuis 
14.30 uur geen dienst

HERKINGEN
Herv. Gem. 10.00 uur ds. D. Hoolwerf en 18.00 uur 
ds. B.J. van Assen – Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur 
ds. A. van Wijk en 18.00 uur ds. A. Kos – Ger. Gem. 
10.00 uur leesdienst en 14.30 uur ds. G. Pater

SOMMELSDIJK
Herv. Gem. 10.00 uur ds. D. Boers en 18.00 uur prop. 
Joh. van Eijsden – Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur ds. 
A. Kos en 17.00 uur ds. K.J. Kaptein – Lukaskapel 
10.00 uur ds. J. de Jong en 14.30 uur prop. C.J. 
Rijsdijk (beide diensten zijn alleen voor bewoners 
van Nieuw Rijsenburgh) – Exodus Gemeente PKN 
10.00 uur ds. J. de Visser – Remonstrantse Gem. 
10.00 uur geen dienst – Lachai-Roï Gem. 10.00 uur 
samenkomsten in huisgroepen (mentor@lachai-roi.
nl)

MIDDELHARNIS 
Herv. Gem. 10.00 uur ds. H.J. van der Veen en 18.00 
uur ds. H.J. Catsburg – Geref. Kerk 10.00 uur ds. 
L.J. Lingen – Ger. Gem. 9.30 en 18.00 uur leesdienst 
– Chr. Geref. Kerk 10.00 uur (bed. H.A.) en 18.00 
uur ds. G.R. Procee (dankzeg. H.A.) – Geref. Kerk 
(Vrijgem.) 10.00 uur ds. Van Zwol – CGM De Rots, 
Diekhuus 10.00 uur dhr. J.W. Grievink

NIEUWE-TONGE
Herv. Gem. 9.30 uur ds. B.J. van Assen en 18.00 uur 
prop. F.A. Visser – Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur 
(voorber. H.A.) en 18.00 uur ds. T.A. Bakker – Ger. 
Gem. 10.00 en 18.00 uur stud. M.G. van Middendorp 

OUDE-TONGE
Herv. Gem. 10.00 uur ds. M. Kreuk en 18.00 uur ds. A. 
Vastenhoud – Ger. Gem. 10.00 uur leesdienst en 15.00 
uur ds. H.A. van Zetten – Evangelie Gemeente Flakkee 
10.00 uur dhr. D. van Steenis – Messiaanse Gemeente, 
De Bron, zaterdag 13.00 uur dhr. A. Vogel

STAD a/h HARINGVLIET
Herv. Gem. 10.00 uur ds. J. Ouwendijk en 18.00 uur 
www.hervormdmiddelharnis.nl – Geref. Kerk 10.00 uur 
dhr. J. Anninga

DEN BOMMEL
Herv. Gem. 10.00 uur prop. C.B. Westerink en 18.00 uur 
ds. B. de Borst – Geref. Kerk 10.00 uur dhr. P. Stam 

OOLTGENSPLAAT 
Herv. Gem. 9.30 uur prop. A. van Kralingen en 16.00 
uur ds. G.J. Anker (openbare geloofsbelijdenis) – 
Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur ds. D. Burggraaf en 17.00 
uur ds. G.J. Noordermeer – Geref. Kerk 9.30 uur ds. L. 
Donkersloot – Ger. Gem. 9.30 en 18.00 uur ds. G.J.N. 
Moens 

LANGSTRAAT
Herv. Gem. 10.00 uur ds. G.J. Anker 
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De gemeente Goeree-Overflakkee heeft in een 
reparatiebesluit een bouwplan voor 18 woningen aan 
de Hazersweg en Havenweg in Ouddorp met succes 
aangepast. 

Raad van State keurt verlaagd 
bouwplan Ouddorp alsnog goed

De Raad van State keurde dat besluit afgelopen woensdag in een 
einduitspraak alsnog geheel goed. Door de maximale bouwhoogte van zes 
aan de Havenweg geplande woningen te verlagen van 11 naar 9,5 meter, 
past de nieuwbouw beter in de historische dorpslintstructuur langs de 
Havenweg. Na bezwaren van omwonenden over het nieuwbouwproject 
droeg de hoogste bestuursrechter de gemeenteraad van Goeree-
Overflakkee eind januari van dit jaar op om het bouwplan aan te passen, 
zodat het beter bij de al bestaande bebouwing in de buurt past. Door er 
anderhalve meter af te halen en de goothoogte te verlagen van 6 naar 4,5 
meter, past de nieuwbouw volgens het bestuursrechtscollege beter bij het 
historische lint.

De bezwaarmakers waren het niet eens met het reparatiebesluit en vinden 
de nieuwbouw nog steeds niet passen bij de omliggende bebouwing. Zij 
menen dat de nieuwbouw nog steeds niet voldoet aan het gemeentelijke 
dorpslintbeleid, waarbij de lintbebouwing langs de Wittestraat-Havenweg 
aan de achterzijde direct moet aansluiten op het open achterland. De 
nieuwbouw aan de Havenweg grenst aan de achterzijde evenwel aan 
achtergelegen woningen. De Raad tilt daar niet zo zwaar aan, omdat het 
langs de Wittestraat en Havenweg niet ongebruikelijk is dat er bebouwing 
achter het lint ligt.
Door de uitspraak kan Woonwens Wonen acht grondgebonden 
woningen en 10 appartementswoningen aan de Havenweg en 

Hazersweg bouwen. Die zijn 
gepland op het terrein van een 
monumentaal boerderijcomplex. 

Volgens de ontwikkelaar en de gemeente Goeree-Overflakkee passen 
de woningen prima bij de boerderij en in de omgeving. Bovendien zou 
er enorme belangstelling voor de woningen bestaan.

Den Haag/Ouddorp

Jan van Ommen/
Persbureau Cerberus

De oude boerderij Welgelegen (Archieffoto: Wim van Vossen).

In november start een uitgebreid onderzoek 
naar de verzanding van het kustgebied bij de 
monding van het Haringvliet. Dat staat in de 
samenwerkingsovereenkomst ‘Kust Zuid-Hollandse 
eilanden, Onderzoek naar de effecten van de 
kustmorfologie in de Haringvlietmonding’, 

Start onderzoek naar verzanding 
kustgebied monding Haringvliet

Voor de kust van Voorne, bij de Kop van Goeree en in de vaargeul 
naar het Haringvliet vindt verzanding plaats. Nu al kun je heel ver 
de zee inlopen voordat je tot je middel in het water staat. Dit is van 
invloed op onder meer de natuur, het karakter van het strandgebied, de 
recreatiemogelijkheden en de waterveiligheid. Bij dit laatste aspect speelt 
het stijgen van de zeespiegel ook een rol.

Om in de toekomst goede keuzes te kunnen maken voor het gebied, 
is een uitgebreid onderzoek naar de verzanding en de gevolgen ervan 
belangrijk. Het onderzoek richt zich het komend jaar op de natuurlijke 
ontwikkeling van het kustgebied. Met andere woorden: hoe snel en 
waar vindt de verzanding precies plaats, wat zijn de gevolgen voor de 
waterveiligheid, ecologie, recreatie, economie en leefbaarheid. Op basis 
van de resultaten die eind 2021 worden verwacht, kunnen de partijen 
verder met de ontwikkeling van het kustgebied.

Gedeputeerde Jeannette Baljeu vindt het van grote waarde dat alle 
partijen hierin samen optrekken: “De verzanding heeft effect op de hele 
regio en op allerlei verschillende aspecten, zoals de waterveiligheid, 
natuur en toerisme. Daarom is het zo belangrijk dat we hierin 
samenwerken. Ik vind het heel bijzonder dat we nu met deze twaalf 
partijen aan de slag gaan om deze ontwikkeling vanuit verschillende 

belangen en invalshoeken te 
bekijken, zodat we samen de juiste 
keuzes kunnen maken voor deze 
regio in de toekomst.”

De overeenkomst is ondertekend door twaalf partijen. Het gaat om de 
provincie Zuid-Holland, de gemeenten Brielle, Goeree-Overflakkee, 
Hellevoetsluis, Nissewaard en Westvoorne, waterschap Hollandse Delta, 
Rijkswaterstaat, Havenbedrijf Rotterdam, Natuurmonumenten, Zuid-
Hollands Landschap en Recreatieschap Voorne-Putten.

Regio
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Betrokken partijen Beroepscampus  
kunnen niet wachten om te beginnen

Wethouder Feller, rector Van Heest 
(CSG Prins Maurits), rector Cové 
(RGO Middelharnis) en mevrouw 
Mulder (ondernemers op het eiland) 
staken donderdagavond tijdens de 
dialoogbijeenkomst van de raad – 
in gloedvolle bewoordingen – de 
loftrompet over de samenwerking 
en ontwikkeling van het unieke 
project in Middelharnis, waarbij 
ook Albeda en CuraMare betrokken 
zijn. De investering van 12,3 miljoen 
euro is fors maar daarvoor krijgt 
men dan een voorziening met een 
eiland-overstijgend breed aanbod 
van kwalitatief hoogwaardig 
beroepsgericht onderwijs. 
De partners (de 3 O's, oftewel 
overheid, onderwijs en ondernemers) 
hebben in de afgelopen anderhalf 
jaar nauw samengewerkt om 
te komen tot dit resultaat. Er is 
doorontwikkeld aan een duurzaam 
toekomstbestendig project. Passend 
voor het bedrijfsleven dat op de 
beursvloer zich kan manifesteren. 
Kennis en innovatie vanuit het 
bedrijfsleven komt bij het onderwijs 
met het aanbod van stage- en 
leerplaatsen. De schoolopleiding/het 
lesprogramma blijft uiteraard bij de 
samenwerkende schoolinstellingen. 
Alle partijen zijn enthousiast over 
het concept. Tijdens de presentatie 
werden de verschillende lijnen binnen 
de opleiding benoemd. Van techniek 
en industrie tot groen en agro als 
voorbeelden. Cové (RGO) zei dat de 

stappen die tot nu toe al zijn gezet, 
conform het gesloten convenant zijn. 
Samen met CSG Prins Maurits zal aan 
de bovenbouw vorm worden gegeven. 
"Het is prettig dat wij ook zorg en 
welzijn kunnen aanbieden. Met de 
Beroepscampus zullen wij leerlingen 
op het eiland kunnen houden die nu 
nog in de regio hun vervolgopleiding 
voortzetten." De onderlinge 
samenwerking verloopt goed. Cové 
wees ook op TCR (Techniek College 
Rotterdam) en op Bouw Zuidwest die 
in het complex een plaats vinden.

Samenwerking
Van Heest (CSG Prins Maurits) 
onderstreepte de onderlinge 
samenwerking die handen en voeten 
heeft gekregen. "De uitwisseling 
van leerlingen verloopt perfect. 
Wie had jaren geleden kunnen 
denken dat dit mogelijk zou zijn." 
De rector sprak van een 2.0 project 
dat hier kan worden neergezet. 
De centrale plaats zal met een 
aanzuigende werking zorgen voor 
een succesvolle ontwikkeling tussen 
de 3 O’s. Tijdens de presentaties 
werd gesteld dat de Beroepscampus 
als grote meerwaarde heeft dat de 
keuzemogelijkheden voor alle vmbo-
leerlingen wordt uitgebreid. Men 
kan kiezen uit 8 beroepsprofielen. 
Dankzij een intensieve samenwerking 
met het mbo, het bedrijfsleven 
en maatschappelijke organisaties 
kan de leerling hier een mooie 

doorlopende opleiding volgen en 
in de nabije toekomst een goede 
baan vinden op het eiland. In de 
beroepsprofielen kan men terecht 
met een basisberoepsgerichte 
leerweg, kaderberoepsgerichte 
leerweg en gemengde leerweg. Ook 
leerlingen met ondersteunende 
onderwijsbehoeften zijn welkom. 
Leerlingen kunnen hun talenten 
verder ontwikkelen en aan hun 
toekomst bouwen.

Mevrouw Mulder gaf namens de 
ondernemers op het eiland aan heel 
blij te zijn met de campus. "Wij 
hebben behoefte aan goed geschoolde 
medewerkers en het onderwijs aan 
goede leerlingen. Als ondernemers 
zullen wij praktijklessen geven, 
bijeenkomsten en presentaties op de 
beursvloer houden. We hebben veel 
zin om in de campus te participeren 
en kunnen nauwelijks tot dat moment 
wachten."

Nieuwe stichting
Zover is het nog niet. Zo moet er een 
nieuwe Stichting Beroepscampus 
worden opgericht met als doel een 
optimale aansluiting bereiken van 
onderwijs op de arbeidsmarkt. De 
gemeente neemt hier een aandeel in 
op basis van de onderwijswetgeving 
en het maatschappelijk belang. Ten 
slotte dient ook nog een Vereniging 
van eigenaren van de Beroepscampus 
Noord en Zuid te worden opgericht.

Er moeten nog belangrijke 
stappen worden gezet 
maar de gemeentelijke 
overheid, het onderwijsveld 
en de ondernemers kunnen 
nauwelijks nog wachten 
op het moment dat in 
de zomer van 2022 de 
Beroepscampus Goeree-
Overflakkee (Noord en Zuid) 
functioneel in gebruik kan 
worden genomen. 

Door Jaap Ruizeveld

Goeree-Overflakkee

Pilotproject met taxibus tussen 
gemeentehuis en Webego
GOEREE-OVERFLAKKEE – Vanaf deze maand tot aan 
de kerstvakantie wordt er een pilot uitgevoerd waarbij er 
vier keer per dag een taxibus rijdt tussen het gemeentehuis 
in Middelharnis en Webego. De reistijden zijn zo bepaald 
dat deze exact vallen tussen de momenten dat er een 
lijndienst van Connexxion bij het pand van de Webego 
stopt. Mens-ontwikkelbedrijf Webego breidt op dit 
moment zijn dienstverlening uit, maar voor medewerkers 
was de bereikbaarheid een knelpunt. De lijndienst van 
Connexxion is vooral afgestemd op start- en eindtijden van 
Webego. In aanvulling hierop is door het gemeentebestuur 
deze shuttledienst ingesteld, om zo het knelpunt van de 
bereikbaarheid op te lossen.

Geld voor project Welkom op G-O en  
speeltoestel uit Fonds Toeristische Impuls 

Een en ander vloeit voort uit het 
convenant besteding toeristische 
impuls Goeree-Overflakkee dat 
de gemeente en de Vereniging van 
Eigenaren en/of exploitanten van 
recreatieterreinen op het eiland 
(VEERO) hebben gesloten. Daarbij is 
afgesproken dat vanaf 2016 jaarlijks 
10 procent van de werkelijk in een 

boekjaar verantwoorde opbrengsten 
van de recreatieve heffingen 
(toeristen- en forensenbelasting) 
gereserveerd wordt voor impuls in de 
reserve toeristenbelasting. 

In september van 2016 besloot de 
gemeenteraad dat er jaarlijks vanuit 
de toeristenbelasting een budget van 

200.000 euro ingezet kan worden 
om -op basis van het gesloten 
convenant- te investeren in en met de 
sector. Daarmee wordt een bijdrage 
geleverd aan de toeristische identiteit 
en de beleving op het eiland. Bij 
toetsingscriteria is vastgelegd dat er 
sprake moet zijn van een vernieuwend 
en/of innovatieproject met een 
duurzaam en structureel karakter. 

Ook moet het project een bijdrage 
leveren aan de vier seizoenen 
kustbeleving (seizoenverlenging 
en jaarrond toerisme). Andere 
vragen die belangrijk zijn is of het 
een robuust onderwerp betreft met 
een bij voorkeur 'kern overstijgend' 
toeristisch-economische spin-off en of 
het project in aanmerking komt voor 
andere bijdragen en of subsidies. 
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GOEREE-OVERFLAKKEE – Burgemeester en wethouders 
hebben ingestemd met het verstrekken van een bijdrage 
van 46.000 euro uit het Fonds Toeristische Impuls voor het 
project Welkom op Goeree-Overflakkee van de Stichting Elk 
Weer Voorziening Ouddorp-Duin (Houten Kaap). Dit geldt 
ook voor een investering voor een speeltoestel bij paviljoen 
Brouw in Ouddorp voor een bedrag van 15.164 euro. 

Door Jaap Ruizeveld



Een panel van informanten verzorgde donderdagavond 
in de dialoogbijeenkomst van de gemeenteraad een 
presentatie over Straling 5G netwerk. Aan het woord 
kwamen het Antennebureau (mevrouw Trenning), de 
GGD (H. Klapwijk), Stichting Elektrohypersensitiviteit 
(R. van der Boom) en natuurkundige en leerkracht 
J. van Gils. Daarbij vooraf aantekenend dat 
de Rijksoverheid wil dat de introductie van de 
5G-technologie veilig is en dat daarom het Agentschap 
Telecom controleert of de 5G-antennes niet te veel 
straling veroorzaken. Gezondheidsexperts moeten 
daarbij letten op wat wetenschappers ontdekken over 
de effecten van straling op de gezondheid. 

Ook bij presentaties in gemeenteraad over 5G-netwerk vooral veel discussie

Een centrale boodschap bij alle informanten was dat de gemeente een 
signaal kreeg om bij de introductie van het 5G-netwerk een eigen visie 
te ontwikkelen. Welke rol wil de lokale overheid spelen in het proces, 
los van de te hanteren wet- en regelgeving van de Rijksoverheid. Daarbij 
moet men denken aan actief informatie geven over (mogelijke) risico’s 
aan de bewoners en uit voorzorg een antennebeleid ontwikkelen.

In de presentaties ontstonden er 
in feite twee kampen. Enerzijds 
de toelichting vanuit GGD 
en het Antennebureau contra 
de standpunten die werden 
ingenomen door de Stichting 
Elektrohypersensitiviteit en de 
natuurkundige en leerkracht. De 
GGD gaf aan dat in kort geding 
was gesteld dat er geen grond 
was voor een voorlopig verbod 
op een uitrol 5G en dat er geen 
direct bewijs is dat 5G schade aan 
de gezondheid toebrengt. Maar 
dat het ook weer niet geheel kan 
worden uitgesloten. De GGD 
gaf aan adviseur te zijn voor 
gemeenten en burgers in de regio 
Rotterdam-Rijnmond. Echter 
was zij niet bereid om een brede 
gerichte voorlichtingscampagne 
te organiseren. Wel verwijzingen 
naar digitale ‘vindplaatsen’ voor 
het verkrijgen van gegevens en 
informatie.

Onvolledig
Namens de Stichting Elektrohypersensitiviteit stelde Van der 
Boom dat stralingsgevoeligheid zich bij mensen openbaart als zij 
klachten krijgen van elektromagnetische velden waarbij zij specifieke 
gezondheidsproblemen ontwikkelen. In het algemeen geldt: 
stralingsbelasting weg, klachten over, al kan dit enige tijd duren. 
Stichting EHS zet zich in voor deze doelgroep met als missie 'mensen 
leren omgaan met elektrohypersensitiviteit'. Ofwel: hoe zorg je ervoor 
dat elektromagnetische velden geen ontregelende invloed meer 
hebben op je leven. De woordvoerder zei dat het beeld dat Kabinet en 
Gezondheidsraad aangeven rond 5G onvolledig is. Er is volgens hem 
meer onderzoek nodig om zekerheden aan te kunnen geven. Hij wees 
op onverklaarbare ziektecijfers die nu al bij de voorlopers (3G/4G) van 
5G zich openbaren. "Zonder goed inzicht kunnen wij met dit proces niet 
doorgaan."

Vanuit de raad werd gesteld dat de digitale ontwikkeling toch ook 
goede punten had opgeleverd. Genoemd als een voorbeeld werd de 
112-alarmering bij calamiteiten. Anderzijds was er de zorg dat kinderen 
meer bescherming nodig hebben nu zij 24/7 digitaal actief zijn. De 
presentaties gaven doorlopend tegenpolen aan wetenschappers versus 
commissies. Veelvuldig klonk “waarschijnlijk en het is niet uit te sluiten”. 
Enerzijds eenzijdig, anderzijds uitgaand van het gelijk hebben. “Het is 
niet bewezen dat er onacceptabele schade is of ontstaat.” Na ruim een uur 
rondde de burgemeester deze presentatieronde af.

Goeree-Overflakkee

Jaap Ruizeveld
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"Huidige plan herontwikkeling Hernesseroord kansrijk"

Zij vertolkte gevoelens van 
meer raadsleden omdat eerdere 
pogingen voor realisering 
woningbouw aan het terrein van 
Hernesseroord, waar Zuidwester 
als zorginstelling ook haar 
plek heeft, waren gestrand. De 
portefeuillehouder was stellig. Hij 

is vol vertrouwen dat dit plan het 
meest haalbare is. Vanaf 2018 is 
hier hard aan gewerkt. 
De ambitie is duidelijk: een 
kwalitatief plan uitwerken 
dat de gemeente toetst en dat 
afgestemd is met Zuidwester. Deze 
instelling richt zich op mensen 

met een (licht) verstandelijke 
beperking die met enige steun 
zelf hun weg in het leven kunnen 
vinden. Belangrijk gegeven 
is de goede bereikbaarheid 
met hoofdontsluiting aan de 
Industrieweg. Ruim 300 woningen 
in een viertal locaties in de 
randen van het gebied, met een 
passende infrastructuur voor 
fietsers en wandelaars. Er zijn 
appartementen, gestapelde – en 
grondgeboden woningen, twee-
onder-een-kapwoningen en 
levensloopbestendige woningen 
ingetekend, ook voor gezinnen 
en betaalbaar voor starters. Een 

aantrekkelijke variatie van huizen, 
zo presenteerde de heer De Vos 
de details namens ontwikkelaar 
AM. "Zoveel mogelijk groen wordt 
behouden, maar wel zullen er ook 
bomen moeten worden gekapt."

Belangstelling
Uit een vragenlijst aan 
belangstellenden zou zijn gebleken 
dat er veel belangstelling is voor 
de woningen. Wonen in bosrijk 
gebied en aan het kanaal zou 
in trek zijn. De nabijheid van 
Zuidwester is geen probleem. Het 
is nu de bedoeling dat de schets 
nu tot uitwerking wordt gebracht. 

Raadsleden wezen op het belang 
dat het welzijn van cliënten van 
Zuidwester geborgd moet zijn. 
Zij moeten zich ook veilig voelen 
in de komende nieuwe situatie. 
Past het project in de plannen van 
de gemeente wat betreft het VCP 
Middelharnis. Welke effecten zijn 
er te verwachten? Geadviseerd 
werd om contact te leggen met 
de mountainbikevereniging 
die hier actief is. Ook werd 
aangedrongen tijdig de eilandelijke 
Natuurorganisaties te benaderen. 
Vanuit fracties zullen er nog 
schriftelijke reacties worden 
aangeleverd.   

Hoe kansrijk is dit plan, vroeg raadslid Nijssen 
(VVD) aan wethouder Markwat na de presentatie 
door ontwikkelaar AM in de dialoogbijeenkomst van 
de gemeenteraad over het schetsstadium/concept 
Herontwikkeling Hernesseroord in Middelharnis. 

Door Jaap Ruizeveld

Voorlopig geen openbare toiletvoorziening in Middelharnis-centrum 
budget vrij te maken voor een concrete 
uitvoering van de voorziening. De 
kosten worden geraamd tussen 50.00 en 
150.000 euro voor realisering en 5.000 
tot 15.000 euro per jaar voor reiniging en 
onderhoud. 

Vitale Kernen (VKGO) en VVD dienden 
in het voorjaar nog schriftelijke vragen 
in over de wens tot realisering van 
een openbare toiletvoorziening in het 
centrum van Middelharnis. Ook al eerder 
werden in de volksvertegenwoordiging 
over dit onderwerp mondelinge vragen 
gesteld. Het college verwees toen naar 
beschikbare mogelijkheden bij horeca, 
detailhandel en openbare gebouwen in 
het centrum. Om de aanwezigheid van de 
openbare toiletten inzichtelijk te maken 
sloot de gemeente in 2019 een contract 
met de Hoge Nood-app om toiletten ook 
digitaal gemakkelijk vindbaar te maken. 
In het traject voorafgaand aan de recente 
brief van het college aan de raad werd 
steeds gesteld dat er geen extra openbare 
toiletvoorziening kon komen vanwege de 
hoge investerings- en onderhoudskosten.

Verkennen
In de brief geeft het college een aantal 
scenario’s aan voor onderzoek. Een 
losse toiletvoorziening (gebouw) is 
bestemmingsplanmatig nog niet mogelijk 
in het centrumgebied. Een combinatie 
toiletvoorziening in winkelpand is 
lastig om 24 uur open te houden en 
dus wordt als voorkeur nu gekeken 
naar een eventuele mogelijkheid in 
de Gebiedsontwikkeling Centrum 
Middelharnis. Om aan de raad een keuze 
voor te leggen (middelen Kerkepad, 
huidige locatie bibliotheek, vrijmaken 
of investeren in Diekhuus) heeft het 
college een opdracht verstrekt aan 
een architect om te verkennen of de 
bibliotheek in het Diekhuus kan worden 
ondergebracht. Het inpassen van een 
openbare toiletvoorziening is aanvullend 
hierop in de opdracht aan de architect 
meegegeven. Op het eiland is alleen in 
het centrum van Ouddorp – vanwege 
het grote aantal toeristen – een losstaand 
openbaar toiletgebouw geplaatst.

GOEREE-OVERFLAKKEE –  
Het realiseren 
van een openbare 
toiletvoorziening in 
Middelharnis-Centrum 
zit er op korte termijn 
niet in. Dit nog afgezien 
van de uitkomst van 
onderzoek op welke 
locatie deze voorziening 
dan zou kunnen komen.

Door Jaap Ruizeveld

Een openbaar 
toiletgebouw zoals 

in Ouddorp komt 
er voorlopig niet in 
Middelharnis (Foto: 

Jaap Ruizeveld).

Op dit moment zijn er 
gemeentelijk geen financiële 
middelen beschikbaar en ook 
de BIZ Middelharnis-Centrum 
heeft geen budget omdat daar de 
gelden gelabeld zijn aan specifieke 
projecten. Begin 2021 verwacht 
het college van B en W wel met dit 
onderwerp bij de gemeenteraad 
aan te kunnen kloppen om een 
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Deze week hebben visserijorganisaties uit onder 
andere België, Frankrijk, Portugal, Denemarken, 
Duitsland en Zweden op initiatief van de Nederlandse 
actiegroep EMK een protestbrief gestuurd naar het 
Europees Parlement. Daarin stellen zij eisen die 
ervoor moeten zorgen dat de status van het mariene 
milieu niet nog verder wordt aangetast en dat de 
toekomst van de visserij gewaarborgd blijft. 

Kinderboekenweek op 
de Oranje Nassauschool Gemeente kan uitwassen van 

toeristische verhuur aanpakken

'Windmolens funest voor het zeemilieu'

De Nederlandse vissers en hun Europese collega’s zijn het zat. De 
Noordzee is veranderd in één grote bouwput, waardoor vissers moeten 
uitwijken en waar gigantische windmolenparken ook nog eens een 
onderschatte impact hebben op de gezondheid van visbestanden en 
alles wat daarmee samenhangt. Bestuursleden van actiegroep EMK zijn 
erachter gekomen dat veel windmolenparken zonder een betrouwbaar 
uitgevoerde milieueffectrapportage zijn aangelegd. ‘Allemaal om die 
klimaatdoelen te bereiken. Daar moet alles voor wijken’, aldus secretaris 
Cor Vonk. De actiegroep heeft al een tijdje contact met een advocaat aan 
wie zij het een en ander hebben voorgelegd. Vonk: ‘Nou, dan schrik je 
hoe gebrekkig die rapportages zijn.’

Meer onderzoek
In de brief aan Brussel eisen de vissers onder meer een moratorium 
op verdere bouw van windparken en onderzeese transportkabels en 
het respecteren van historische visgronden. Ook pleiten zij in de brief 
op meer onderzoek naar de gevolgen van windturbineparken en de 
daarbij behorende elektro-transportkabels op het mariene milieu. Bij 
het plaatsen van die kabels zijn soms vijf meter grote shovels nodig om 
de bodem uit te graven, waardoor de bodemstructuur verwoest wordt. 
De vissers stellen dat er eerst gedegen onderzoek gedaan moet worden 
alvorens de energiesector groen licht krijgt om een windmolenpark aan 
te leggen. Zij vinden dat het voorzorgsbeginsel in acht genomen moet 
worden.

Het wetsvoorstel dat deze week na 
de Tweede Kamer nu ook door de 
Eerste Kamer is aangenomen biedt 
de gemeente(n) de mogelijkheid 
om maatregelen te nemen als er 
schaarste is aan woonruimte of als 
de leefbaarheid van een wijk onder 
druk komt te staan. Minister 
Ollongren van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties is 
blij dat gemeenten verdringing 
op de woningmarkt en overlast in 
buurten vanaf januari 2021 aan 
kunnen pakken.

Registratieplicht
Het wetsvoorstel regelt dat 
gemeenten verhuurders die 
hun woning aan toeristen 
verhuren, kan verplichten om 
een registratienummer aan te 
vragen. Dit nummer moet de 
verhuurder vermelden bij elke 
advertentie op platforms zoals 
AirBnB, Booking.com en Expedia. 
Dit geeft gemeenten meer zicht 
op de adressen en personen die 

Deze week kwam de kinderboekenschrijfster Willemijn de 
Weerd samen met muzikant Marieke Booy een voorstelling 
geven over het thema “En Toen”. Met verhalen en muziek 
en veel interactie zaten de kinderen geboeid te luisteren. 
Helemaal spannend en indrukwekkend was het voor de 
bovenbouw. De Razzia in Putten werd verteld, ondersteund 
door muziek. Er was een wedstrijd. Teken de voorkant van 
een boek en bedenk zelf een titel. En... alle leerlingen 
mochten van school een boek uitkiezen. Een mooie 
afsluiting van de kinderboekenweek.

Zelf research
Door visserijorganisaties uit 
andere lidstaten erbij te betrekken, 
hopen de bestuursleden van EMK 
dat hun noodkreet aankomt bij het 
Europees Parlement. ‘We zijn al 
een tijdje bezig om dit op de rails 
te krijgen. VisNed en Vissersbond 

hebben de brief ook ondertekend. En de buitenlandse organisaties 
reageerden overwegend positief. Alleen het Verenigd Koninkrijk gaf 
niet thuis. Die hebben het te druk met de Brexit en willen dus weinig 
met de rest van de EU’, zo legt EMK-voorzitter Dirk Kraak uit. Het 
bestuur heeft heel veel zelf geregeld en dat vaak ook terwijl de mannen 
op zee werkzaam waren. Omdat internet ook op zee steeds beter wordt, 
hebben zij zelf research kunnen plegen naar het reilen en zeilen van de 
energiesector.

Den Haag

Jaap Ruizeveld

verhuren aan toeristen. Eerst moet de gemeente de registratieplicht 
hebben ingevoerd zodat zij meer inzicht krijgen. Vervolgens kan de 
gemeenteraad bepalen dat een woonruimte een maximaal aantal 
nachten per jaar toeristisch verhuurd mag worden om de druk op 
de woningmarkt te verminderen of de leefbaarheid te bevorderen. 
Daarbij kan een meldplicht per verhuring ingesteld worden. In 
uitzonderlijke situaties kan een gemeente een vergunningplicht 
invoeren waarbij het niet is uitgesloten dat er een beperking kan zijn 
op de afgifte daarvan.

Verhuurverbod
Signaleert de gemeente dat het maximaal aantal dagen is bereikt 
of overschreden, dan kan de gemeenten het verhuurplatform 
verzoeken de woning op – niet te boeken – zetten. Ook is het 
mogelijk een verhuurverbod op te leggen als aanbieders de regels 
herhaaldelijk overtreden. De meer directe verplichting voor platforms 
om alleen advertenties te publiceren die zijn voorzien van een 
registratienummer moet eerst door de Europese Commissie worden 
getoetst voordat dit onderdeel van de wet inwerking kan treden. 
Woonfraude zoals de illegale onderhuur van een sociale huurwoning 
wordt aangepakt door de boete te verviervoudigen. De maximale 
bestuurlijke boete bedraagt straks 87.000 euro als de aanbieder 
meerdere keren de fout ingaat. Het stelselmatig overtreden van de 
regels wordt hiermee hard aangepakt.

De gemeente Goeree-Overflakkee komt volgende week met een 
inhoudelijk reactie op deze nieuwe wet.

Met de inwerkingtreding van het wetsvoorstel om de uitwassen van toeristische 
verhuur aan te pakken, gepland op 1 januari 2021, krijgt de gemeente meer 
middelen in handen om de vakantieverhuur van woningen in goede banen te 
leiden en uitwassen te voorkomen. Handhaven wordt gemakkelijker en fraude 
wordt straks beboet met maximaal 83.000 euro.

Nieuwe-Tonge

Regio

W.M. den Heijer 
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Windmolenparken bezetten de Noordzee waardoor minder ruimte 
overblijft voor de visserij (Foto: W.M. den Heijer).



G-O van bovenaf8

Achthuizen, Zuidzijde en heel in de verte zijn ook Dirksland, 
Middelharnis en Sommelsdijk te ontwaren.



Buijs is geboren en getogen op Goeree-
Overflakkee en komt uit een echte 
boerenfamilie. “Mijn ouders hadden eerst 
een boerderij in Melissant, later zijn we 
verhuisd naar de huidige Zuiderdieppolder 
tussen Stellendam en Melissant, wat toen 
nog Kroningspolder heette trouwens.” 
Hoewel hij zijn liefde voor de boerderij niet 
onder stoelen of banken steekt, wist de in 
Rotterdam woonachtige Buijs al vroeg dat 
hij geen boer wilde worden. “Ik vond het 
heerlijk om op te groeien op de boerderij, 
maar ik hield vooral van de machines. 
We waren altijd aan het lassen en aan het 
sleutelen aan brommers. Mijn broertje is wel 
boer geworden, dus met de opvolging van 
het familiebedrijf zit het wel goed.”

Gezien de combinatie van zijn liefde voor 
machines en zijn talent voor de exacte 
vakken was de studie werktuigbouwkunde 
aan de TU in Delft niet meer dan logisch. 
Toch is de stap naar piloot worden ook dan 
nog best groot. “Je moet het echt zien als een 
uit de hand gelopen hobby”, lacht Buijs. “Ik 
vind vliegen en de techniek van vliegtuigen 
leuk en heb daarom mijn vliegbrevet 
gehaald op de Rotterdamse Vliegschool. Pas 
later kwam het idee van fotograferen erbij.”

Commercieel vliegbrevet
Dat deed hij eerst zelf wanneer hij samen 
met andere piloten vloog, maar vliegen en 
fotograferen tegelijk was niet praktisch. Nu 
vliegt er altijd een fotograaf mee, één van 
hen is Max Broenink. “Het grote voordeel is 
dat we ons allebei volledig kunnen focussen 
op onze taak. Ik vlieg en wijs locaties 
aan, die Max vervolgens fotografeert. Hij 
heeft ook de foto’s van het eiland gemaakt 
trouwens.” Voor foto’s die vanuit de lucht 
worden gemaakt, gelden dezelfde regels als 
voor foto’s maken in de openbare ruimte, 
weet Buijs. “Het is natuurlijk niet de 
bedoeling dat we de privacy van mensen 
schenden.”

Het idee om luchtfoto’s te gaan maken 
kwam mede door de werkzaamheden van de 
geboren Melissanter. “Ik werk tegenwoordig 
in de waterbouw (bij Arcadis, GK) en 
voor sommige projecten is het handig 
als er luchtfoto’s beschikbaar zijn.” Buijs 
registreerde in 2014 zijn bedrijf Topview 

Luchtfotografie en haalde zijn commerciële 
vliegbrevet, waarna hij officieel commerciële 
vluchten mocht uitvoeren. “We leveren nu 
vooral foto's aan overheidsinstanties en 
aannemers van grote projecten.”

Koud klusje
Wat begon als hobby, is nu een serieuze 
bijbaan. “We proberen elke week minstens 
één vlucht te maken, al zijn we daarbij 
afhankelijk van het weer. Bij onweer 
vliegen we niet en bij regen zijn de foto’s 
vaak minder van kwaliteit. Behalve als 
je net na een regenbui vliegt, dan zijn de 
kleuren van het landschap heel mooi. 
Of als je bijvoorbeeld een regenboog 
kan fotograferen.” De foto’s worden niet 
geschoten met een raampje ertussen. “Die 
gaat open, want glas geeft ongewenste 
reflecties. Het is dan wel koud”, lacht Buijs. 
“Daarom kiezen we vooral de mooie dagen 
uit om te vliegen. Een raam open tijdens een 
regenbui is niet zo goed voor de elektronica 
in het vliegtuig.”

De eerste coronagolf was in heel veel 
gevallen natuurlijk verschrikkelijk, maar 
bracht voor Patrick Buijs wel onverwachte 
voordelen mee. “Het weer was in het 
voorjaar ideaal voor ons. Daar kwam bij 
dat veel mensen thuis werkten en er veel 
minder vaak een bouwproject op locatie 
bezocht werd. Dan zijn luchtfoto’s een mooi 
alternatief om te zien of alles goed verloopt. 
Bovendien zijn luchtfoto’s een absolute 
meerwaarde omdat je zowel het overzicht als 
details in beeld kunt brengen. De gemaakte 
foto’s gingen in veel gevallen rechtstreeks 
naar de bouwkeet.”

Veel te zien
Het is echt genieten om boven Goeree-
Overflakkee te vliegen, vertelt Buijs 
enthousiast. “Ik heb wereldwijd al boven 
heel wat eilanden gevlogen, maar zo mooi 
als ons eiland heb ik het nog niet gezien.” 
En dat zegt hij echt niet omdat het toevallig 
zijn geboortegrond is. “Er is zoveel te zien 
met de natuurgebieden en woonkernen. 
Bovendien gebeurt er ook van alles, zeker 
omdat ik weet hoe het eiland er dertig jaar 
geleden uitzag, en tien jaar geleden.”

Wat volgens Buijs met name opvalt vanuit 
de lucht is de verbeterde infrastructuur 
en verschillende langzaam groeiende 
woonkernen. “Vroeger waren de havens 
bijvoorbeeld oude kades met wat bootjes, 
nu zijn het prachtige moderne jachthavens. 
Vanuit de lucht zie je pas echt goed hoeveel 
Middelharnis is gegroeid. En dan zijn er 
nog de nieuwe campings, zonneparken (bij 
Ooltgensplaat) en de windparken.”

CO2-neutraal
Gevaarlijke avonturen heeft Patrick Buijs 
gelukkig nog niet beleefd in de cockpit van 
zijn geliefde Cessna 172, het toestel dat hij 
huurt voor een rondvlucht met fotograaf. 
“Ik ben nog nooit bang geweest in de 
lucht. Dat komt zeker ook door de gedegen 
vliegopleiding, waar je alle belangrijke 
noodprocedures leert. Ik heb wel eens wat 
kleine dingetjes meegemaakt, zoals een 
lampje dat begon te branden. Dan is het een 
kwestie van een checklist volgen en was er 
uiteindelijk weinig aan de hand.”

Vliegen is niet heel goed voor het milieu, 
weet ook Buijs. “We vliegen zoveel mogelijk 
CO2-neutraal. Daarom staat op iedere 
factuur een ‘Compensatie CO2-emissie’. 
Die is goed uit te rekenen aan de hand van 
de gebruikte hoeveelheid brandstof.” Die 
bedragen gaan volledig naar Trees for All, 
een organisatie die al twintig jaar bomen 
plant. “Ik vind het belangrijk dat onze 
footprint zo klein mogelijk is.”

"Eén van de mooiste 
eilanden die ik ooit heb 
gezien vanuit de lucht"

Patrick Buijs vliegt regelmatig met een fotograaf  boven Goeree-Overflakkee

De oplettende eilander heeft ze op een zonnige dag vermoedelijk wel 
eens zien vliegen: piloot Patrick Buijs en een fotograaf die vanuit 
een Cessna de mooiste foto’s maakt van het eiland. “Ik vind Goeree-
Overflakkee een van de mooiste eilanden die ik ooit heb gezien 
vanuit de lucht.”
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Goeree-Overflakkee

Gert Klok

Je eigen woonplaats bekijken vanuit de lucht is gewoon heel leuk. 
Iedereen gaat toch even op zoek naar zijn of haar woning. Of die 
van opa en/of oma. Daarvoor moet de foto natuurlijk wel lekker 
groot afgedrukt worden. De komende vrijdagedities gaan we alle 
woonkernen van Goeree-Overflakkee daarom uitgebreid in beeld 
brengen. En met uitgebreid bedoelen we paginagroot. Dat maakt 
het zoeken net even wat makkelijker.

De vaste 
vliegroute 
Goeree-
Overflakkee 
zonder 
plaatsnamen.

De vaste 
vliegroute op een 
luchtvaartkaart.

Patrick Buijs 
(links) met een 
van de fotografen.
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Het was woensdagavond rondom de jubilerende dokter 
Wieringa niet zomaar een feestje, 't was een complete 
manifestatie waarin de dokter en de zijnen op handen 
gedragen werden!

Dokters’ patiënten bleken ook z'n sympathisanten en met al 
die overigen die uit anderen hoofde belangstelling toonden, 
vulden zij de royale aula van de Rijksscholengemeenschap 
waar de feestelijkheden zich voltrokken. Daar werd het waar 
dat meer zielen meer vreugd verschaffen en die werd het 
doktersgezin dan ook gul geboden. "Onze Jan", zoals hij werd 
genoemd, weet nu dat hij in z'n 25-jarige Middelhamisse 
praktijk veel harten voor zich heeft gewonnen.
Met twee glanzende taxi's werd het doktersgezin 
woensdagavond thuis afgehaald en voorafgegaan door het 
musicerende "Sempre Crescendo" ging het naar de plaats van 
handeling. Daar kreeg, naast die muzikale hulde, het echtpaar 
Wieringa een feestelijke corsage opgespeld door mevr. van 't 
Hof, waarna een bewoonster van "Sjaloom" mevr. Wieringa 
een prachtig handboeket bloemen aanbood, verzorgd door 
de Fa. Korteweg, ook al een (overigens gezonde) patiënt van 
dokter Wieringa. Overigens liepen ze niet allen even kwiek 
de zaal binnen, maar toch, ze kwamen!

Spontane hulde 
voor jubilerende 
dokter J. Wieringa

Uit de krant van

Uit de krant van

1975

1935

Mevr. Drenthe, die aan het feestcomité 
leiding had gegeven, moest dan ook vanaf 
het bloemrijke podium een grote schare 
overzien waartussen zich ergens de fam. 
Wieringa bevond. "Heel anders dan toen U 
25 jaar geleden wat stilletjes in Middelharnis 
begon", constateerde mevr. Drenthe met 
voldoening, uit een krant van 1950 de komst 
van dokter Wieringa releverend.
"Al enkele maanden geleden is er uit de 
kring van patiënten het idee gerezen U 
t.g.v. uw jubileum te laten merken dat we 
verschrikkelijk blij met u zijn, niet alleen 
om uw wijze van cureren, maar vooral 
om uzelf!" bekende mevr. Drenthe. In het 
zoeken naar een vorm de genegenheid en 

dankbaarheid te tonen, was het zo, verhaalde 
mevr. Drenthe – duidelijk geworden dat het 
geen stijf feest moest worden, dat het niet 
"officiëlerig" moest zijn en dat het iets moest 
worden, geheel naar dokters' aard: "Dank 
van ontzettend velen aan de dokter voor 
het gedane werk, voor de aandacht en voor 
de leeuwenmoed waarmee hij alle klachten 
aanhoorde en voor de talloze keren dat hij 
er letterlijk en figuurlijk nachten van wakker 
lag!" zo sprak mevr. Denthe de jubilaris toe. 
Ze gaf daarmee gevolg aan de spreuk die 
jarenlang in de wachtkamer had gehangen: 
"Eert de medicijnmeester, want ook hem 
heeft de Heere geschapen!" Collectief werd 
het ‘dank u dokter’ uitgesproken.



Het is al jaren een berucht kruispunt, maar ook 
in het tweede tertiaal van 2020 (mei tot en met 
augustus) was het weer kassa voor de schatkist van 
de rijksoverheid dankzij de flitspalen op het kruispunt 
van de N57 bij Goedereede. 

Bram Pijl neemt afscheid 
van woningcorporatie

Berucht kruispunt bij Goedereede 
blijkt nog altijd melkkoe voor Rijk

Met name het verkeer dat vanuit Ouddorp richting Stellendam rijdt, 
zorgde voor heel veel bekeuringen. In de periode mei tot en met augustus 
waren dat er in totaal 12.591. Daarvan reden 90 weggebruikers door 
rood licht, de overige boetes waren voor te hard rijden. Op het wegdeel 
bij het kruispunt mag je maar 50 km/h, terwijl de maximumsnelheid 
op de rest van het Flakkeese deel van de N57 bijna overal 80 km/h is en 
bij Stellendam zelfs 100 km/h. Ook de flitspaal aan de andere kant van 
het kruispunt verdiende zichzelf in vier maanden heel vaak terug. Die 
paal flitste in totaal 5.421 keer, waarvan 95 voor rijden door rood. Ook 
de flitspaal op de N59 bij Oude-Tonge scoorde flink watt bekeuringen: 
4.327, waarvan 88 voor rijden door rood.

Acht ton
Een exacte opbrengst is niet beschikbaar, bij benadering is natuurlijk wel 
een bedrag uit te rekenen die het kruispunt bij Goedereede in die vier 
maanden heeft opgeleverd. Als je met 5 km/h te hard wordt geflitst op 
een plek waar je 50 mag, kost dat 44 euro (inclusief administratiekosten). 
Vermoedelijk vonden veel overtredingen rond die snelheid plaats, omdat 
mensen nog altijd te weinig beseffen die gevoelig de flitspalen op het 
kruispunt staan afgesteld.

Uitgaande van deze conservatieve berekening zou dat betekenen dat 
alleen al de flitspaal aan de kant van de Provincialeweg ruim 550.000 
euro heeft opgebracht. Als dezelfde berekening wordt toegepast op de 
andere flitspaal, komt er nog eens ruim 234.000 euro bij. Door rood 
rijden kost 240 euro. Dat gebeurde in totaal 185 keer in de genoemde 
periode, goed voor nog eens 44.400 euro. In vier maanden tijd leverde 
het kruispunt bij Goedereede de staatskas in dat geval een slordige 
800.000 euro op. In vier maanden tijd.

In 1988 begon Pijl als Algemeen Bestuurslid in 
Goedereede. Al snel daarna trad hij toe tot het 
Dagelijks Bestuur in de functie van penningmeester. 
“Veel jaren met daarin veel avonden heb ik deze 
functie ingevuld, tot ik in 2004 werd gevraagd of ik 
de dagelijkse leiding op het kantoor als Algemeen 
Manager op mij wilde nemen”, geeft Bram Pijl aan. 
“Dat betekende dat ik, na 30 jaar in dienst te zijn 
geweest bij de Rijksoverheid (Belastingdienst), 
deze instantie verliet en mij fulltime ging inzetten 
voor de volkshuisvesting in de kernen Ouddorp, 
Goedereede, Havenhoofd en Stellendam.

Terugkijkend op alle jaren was het een druk 
bestaan met veel bouwmomenten en overige 
activiteiten. Dat alles werd in een onderling prettige 
samenwerking uitgevoerd door een hecht team van 
medewerkers, bestuursleden en commissarissen. 
“Ik heb mijn betrokkenheid bij de volkshuisvesting 
altijd als uitdagend en prettig ervaren", stelt Pijl. 
"Maar er komt een moment van vertrek. De fusie 
van de vier woningbouwcorporaties op ons eiland 
Goeree-Overflakkee was daarvoor een goed 
tijdstip." In verband met de verscherpte maatregelen 
rond het Covid-19 virus, was het nu niet mogelijk 
een officiële afscheidsbijeenkomst te houden.

In de eerste vier maanden van 
2020 leverden de flitspalen 
respectievelijk ‘slechts’ 7.499 
en 3.719 bekeuringen op. De 
piek in de zomermaanden heeft 
natuurlijk alles te maken met de 
zomervakantie en de vele Duitse 
toeristen die via de N57 naar de 

Kop van Goeree rijden. Die toeristen zijn niet zo bekend met een van de 
meest ‘beruchte’ kruispunten van Nederland. Vermoedelijk steken heel 
veel brieven van het CJIB dan ook de grens over. 

Alleen een flitspaal in Waddinxveen (13.502 keer geflitst) en in het 
Westland (12.997) scoorden in mei tot en met augustus nog hoger dan 
Goedereede.

Goeree-Overflakkee
Jaap Ruizeveld

Na 32 jaar betrokken te zijn geweest bij de volkshuisvesting op de Kop 
van Goeree, heeft Bram Pijl afgelopen week afscheid genomen van zijn 
werkzaamheden bij woningcorporatie Oost West Wonen (voorheen WBV Beter 
Wonen Goedereede). Hij maakte gebruik van de mogelijkheid om (vervroegd) met 
pensioen te gaan. 

Goedereede

Gert Klok
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Het beruchte kruispunt bij Goedereede (Foto: Adri van der Laan)



echter niet eenzaam te zijn en andersom. 
Als iemand in een sociaal isolement zit, dan 
kun je dit waarnemen, eenzaamheid niet. 
Ook een depressie wordt vaak aangezien 
voor eenzaamheid, maar ook dat is niet 
per definitie hetzelfde. Eenzaamheid is 
een gevoel wat moeilijk te herkennen is 
voor een ander, en al helemaal niet als het 
niet wordt uitgesproken. Als instantie of 
organisatie kun je daarom het best iets doen 
in de preventieve sfeer. Contacten aangaan, 
gelegenheid bieden voor ontmoetingen, 
faciliteren bij evenementen. Vaak zijn het 

kleine dingen, waardoor mensen uit hun 
isolement kunnen komen, maar ze moeten 
wel willen en de juiste weg weten. Daarom 
heeft de Stichting ZIJN vrijwilligers die op 
huisbezoek gaan bij alle 70-plussers. Dit is 
puur preventief om ze te attenderen op alle 
voorzieningen en loketten die er zijn, zodat 
ze die weten te vinden, mocht het nodig 
zijn. Verder onderhouden we contacten 
met huisartsen, wijkverpleegkundigen 
en de gemeente. Zij kunnen mensen 
doorverwijzen naar ons.”

Jongeren
Tanis benadrukte vervolgens dat 
eenzaamheid voorkomt onder alle 
leeftijden. “Ook veel jongeren hebben er 
last van, ondanks hun vele contacten. Zo 
gaven ze bijvoorbeeld aan dat mensen 
hen wel horen, maar niet luisteren. Een 
andere oorzaak kan een laag zelfbeeld zijn, 
waardoor ze buiten de groep vallen of door 
een gebrek aan sociale vaardigheden. Uit 
onderzoek blijkt dat vooral 19-jarigen last 
hebben van eenzaamheid. Velen staan dan 
op een punt waarop keuzes moeten worden 
gemaakt die hun leven beïnvloeden. 
Kortom, eenzaamheid is overal, ook waar 
je het soms niet verwacht.”

De boodschap aan de aanwezigen was 
dan ook: “Kijk goed om je heen, verdiep 
je in de ander en zorg voor duidelijke 
informatievoorziening, ieder in het eigen 
vakgebied. De wens om iedereen te laten 
meedoen in de gemeenschap leeft bij veel 
organisaties, kerken en dorpsraden en 
kan leiden tot mooie initiatieven die de 
leefbaarheid in de kernen vergroot. Daar 
ligt de kracht van preventieve werking. 
Ook een goed gesprek kan mensen op weg 
helpen. De Stichting ZIJN en de gemeente 
zijn organisaties die op allerlei gebied hulp 
kunnen bieden. Wijs mensen op deze 
mogelijkheden. Ze zijn er niet voor niets.”

Voor meer informatie kan men kijken op 
www.zijngo.nl of www.goeree-overflakkee.
nl/zorgloketgo. Bellen kan ook, naar de 
Stichting ZIJN: (0187) 48 33 66 en de 
gemeente Goeree-Overflakkee: 14 0187.

De bijeenkomst vond plaats in het Diekhuus 
in Middelharnis, waar de aanwezigen eerst een 
voorstelling konden bijwonen over het thema. Acteur 
Kees van Loenen kroop tijdens een monoloog zowel 
in de huid van een eenzame oude man als in die van 
een hulpverlener. Doel was om de kijker te laten zien 
hoe je het taboe over eenzaamheid kan doorbreken, 
maar ook over de wil om verandering te brengen in je 
eigen situatie. Er zijn vele mogelijkheden, instanties 
en hulpverleners, maar als mensen niet geholpen 
willen worden, dan houdt het op. Hoe krijg je ze dan 
toch over die streep?

Oorzaken
Aan de hand van een aantal stellingen probeerden 
de aanwezigen, onder leiding van Anne Verhey, 
directeur van de Stichting ZIJN, en Jacqueline 
Tanis, welzijnsadviseur en eenzaamheidsexpert, 
het antwoord te krijgen op deze vraag. “Maar liefst 
40 procent van de bevolking voelt zich weleens 
eenzaam”, gaf Verheij aan, “en dat komt voor onder 
alle lagen van de bevolking. Eenzaamheid kan het 
gevolg zijn van het verlies van een dierbare, een 
verhuizing, een nieuwe baan, de geboorte van een 
kind, kortom: door gebeurtenissen die het leven 
drastisch veranderen en die niet altijd te maken 

Het kan bijna niemand zijn ontgaan, vanwege het groot aantal 
billboards langs de wegen; het is “de week tegen eenzaamheid”. 
De gemeente Goeree-Overflakkee en de Stichting ZIJN hebben 
hier afgelopen maandag aandacht aan besteed middels een 
netwerkbijeenkomst. Eenzaamheid verkeert namelijk nog te veel in 
de taboesfeer en dat terwijl maar liefst 40 procent van de bevolking 
last heeft van gevoelens van eenzaamheid. Vooral nu in coronatijd. 
Samen met mensen van betrokken maatschappelijke organisaties 
en andere belangstellenden werd van gedachten gewisseld over het 
bestaan, de aanpak en preventie van eenzaamheid. 

hebben met leeftijd of de 
hoeveelheid mensen om je heen. 
Meestal gaat het gevoel van 
eenzaamheid weer over. Uit cijfers 
blijkt echter dat 10 procent van 
de bevolking langdurig of ernstig 
eenzaam is. Zoals ook al in de 
voorstelling naar voren kwam, 
zullen mensen met ernstige 
eenzaamheid ook zelf in actie 
moeten komen. Niemand anders 
kan het gevoel van eenzaamheid 
van een ander ervaren, laat staan 
oplossen. Voor de hulpverlener 
geldt dan ook dat die goed moet 
luisteren en bereid moet zijn om 
te helpen. Niet voor zichzelf, maar 
voor die ander.”

Preventie
Jacqueline Tanis gaf uitleg over 
de stelling 'Ik heb besloten dat 
jij eenzaam bent'. “Alleen zijn 
en eenzaamheid worden vaak 
met elkaar verward”, vertelde 
ze. “Iemand die alleen is, hoeft 

"Eenzaamheid komt voor onder  
alle lagen van de bevolking"

Het is overal, 
ook waar je 

het soms niet 
verwacht
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Mirjam Terhoeve
Jacqueline Tanis en Kees van Loenen 

tijdens de bijeenkomst in het Diekhuus 
(Foto: Mirjam Terhoeve).



Na bijna dertig jaar werkzaam te zijn geweest op 
’t Kompas in de Den Bommel, heeft juf Wilma 
Poldervaart afgelopen zomer afscheid genomen van 
school, om van haar pensioen te gaan genieten. Wilma 
is een juf waarbij het onderwijs in het bloed zit. 

Damvereniging Denk en Zet

Juf  Wilma neemt afscheid van ‘t Kompas 

“Onderwijs is geen vak, maar een levenswijze” 

“Het is geen vak, maar een levenswijze”, zei ze altijd. Ze gebruikte repen 
chocola en appels om uit te leggen hoe breuken in elkaar zaten en tijdens 
de biologielessen trok ze regelmatig met de kinderen naar buiten om 
daar de natuur te ontdekken. Zij draaide er haar hand niet voor om, om 
de kinderen te leren figuurzagen en de meest creatieve vaardigheden aan 
te leren. Haar creativiteit uitte zich ook in grote knutselmiddagen rond 
de kerst of Pasen.

Jarenlang zijn de bovenbouwleerlingen met haar op schoolkamp geweest. 
Sommigen hebben daar nog de leukste herinneringen aan.
Vanaf 1991 is ze werkzaam geweest op ’t Kompas, eerst in groep 5/6, 
daarna in de bovenbouw, waarbij ze tevens de directietaken op zich nam.

De afgelopen jaren draaide ze met veel plezier de middenbouw. Tijdens 

Vorige week maandag kwamen leden van 
Damvereniging Denk en Zet weer bij elkaar om een 
aantal wedstrijden te spelen. Hieronder de uitslagen:

Afdeling 1
J. van Hoorn-P. van Brussel 3-0
G. Kamp-P. van Brussel  1-1
P. Leroy-I. Mackloet  0-3
W. Vroegindeweij-M. Klink  1-1

Afdeling 2
G. Noteboom-J. Jordaan 1-1
L. de Rooy-A. Jelier 0-3
R. van Rijnberk-S.W. Keijzer 1-1

Van Hoorn speelde tegen Van Brussel een heel aparte partij. Een heel 
erg sterke, niet voor de hand liggende zet, deed na enkele zetten zijn 

haar carrière heeft ze een aantal 
kleinkinderen gekregen, voor 
sommige leerlingen was ze 
zo vertrouwd dat ze haar ‘juf 
oma’ noemden. De jaarlijkse 
pannenkoekendag in maart was 
ook altijd een feest voor jong en 
oud.

Toch was ze absoluut geen juf 
die de laatste jaren “uitzat” en 
langzaam aan het afbouwen was. 
Toen in 2015 de beslissing viel 
om van ‘gewone’ basisschool te 
groeien naar een ‘Jenaplanschool’, 
was Wilma een van de eersten om 
het concept te omhelzen. Eigenlijk 
was ze al een Jenaplanner in 
hart en nieren. Ze stond altijd al 
open voor de leergierigheid van 
kinderen en wist daar uitstekend 
op in te spelen.

Thematische werken was haar op het lijf geschreven, waarbij ze heel goed 
de grote lijnen en de leerdoelen in beeld hield.
Na al die jaren viel de beslissing om met pensioen te gaan haar niet 
makkelijk.

Werken met kinderen
Uiteindelijk waren het klachten aan de stembanden die de doorslag 
gaven en de wens om meer tijd met de kleinkinderen door te brengen. Ze 
had gehoopt om tot de zomervakantie te werken en haar loopbaan af te 
sluiten met een groot feest met de kinderen, oud-leerlingen en ouders.

Helaas gooide het coronavirus roet in het eten en heeft ze in de laatste 
schoolweek met een feestelijke rit in een ouderwetse schoolbus en een 
grote picknick op het schoolplein afscheid genomen van ’t Kompas.
Het grote feest zou in december worden gehouden, maar dat gaat helaas 
ook niet door. De leerlingen en de stamgroepleiders zullen deze bijzonder 
bevlogen collega enorm missen en zijn haar erg dankbaar voor haar 
liefdevolle inzet van zoveel jaren.

Wilt u als oud-leerling of ouder juf Wilma bedanken voor haar 
inzet? Stuur een kaart naar: CJS ’t Kompas, t.n.v. afscheid juf Wilma 
Poldervaart, Nassaustraat 24, 3258 AR Den Bommel.

Sommelsdijk
Door J. van Hoorn

tegenstander de das om. En toen 
was het ook ineens helemaal 
gebeurd. Kamp deed het goed 
tegen Van Brussel. In een 
wedstrijd, die in een sneltreinvaart 
gespeeld werd en waarin de 
kansen sterk wisselden, was een 
gelijkspel het meest billijke. Leroy, 
die in de vorige competitie het 
kampioenschap voor het grijpen 
had, liet zich nu door Mackloet 
behoorlijk de les lezen. Dat 
Mackloet won, was heel terecht, 
want zijn positiespel was duidelijk 
beter. Vroegindeweij en Klink 
ruilden maar af. Toen elk nog 
vier schijven had, legden ze het 
bijltje er maar bij neer, hoewel 

Vroegindeweij er beter voorstond.

Dat heeft Jordaan goed gedaan. 
Een puntje van Noteboom 
afsnoepen, dat doe je niet zomaar. 
En Noteboom kan nog van geluk 
spreken ook, want door een te 
vroege afruil kon hij er maar net 
remise uitslepen. De Rooy, een 
nieuweling, haalde in zijn partij 

tegen Jelier zelfs als eerste een dam, 
maar hij verspeelde hem ook al 
gauw weer. En toen was het voor 
Jelier niet meer zo moeilijk meer 
om de volle buit binnen te halen. 
Ruud speelde tegen Keijzer zeer 
geconcentreerd. Hij deed er alles 
aan om zijn huid zo duur mogelijk 
te verkopen. Keijzer beloonde hem 
heel sportief met remise.

Den Bommel
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Overal waar 'te' voor staat is niet goed, 
leerde ik van huis uit. Dat geldt niet alleen 
voor het eet- en drinkgedrag van mensen, 
maar ook voor spreeuwen. Op de foto 
doen twee spreeuwen zich tegoed aan een 
overvloedig maal duindoornbessen. Zoals 
mensen dronken kunnen worden van te 
veel alcohol drinken, kunnen vogels zoals 
spreeuwen zich dronken eten aan deze 
bessen. Duindoornbessen kunnen namelijk 
gaan gisten in de wintermaanden. Zie je de 
komende tijd een spreeuw wat wankel op de 
pootjes staan, dan weet je vanaf nu hoe dat 
komt.

Tekst: Gert Klok

Beeldcolumn: 
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De mannetjes leven maar kort en hebben alleen maar tot taak een prinses te 
bevruchten, zodat zij als koningin een nieuwe kolonie kan stichten. U ziet de heren 
als vliegende mieren tijdens de bruidsvlucht. Daarna sterven ze af en worden ze 
door de vrouwelijke werksters afgevoerd naar een plekje ver van het nest. De wijfjes 
leven vele jaren, want die hebben langdurige taken als voedselhalers, kindermeisjes, 
hofdames bij de koningin, soldaten en bij sommige soorten zelfs slavenhalers (die 
eieren roven bij andere mierenhopen), tuinbouwers (die bladeren tot brij verwerken 
en er schimmels mee kweken) en veehouders (die de bladluizen melken). Als zo 'n 
werkmier doodgaat, wordt ze door de schoonmaakploeg het nest uitgewerkt. Mocht 
echter na een jaar of tien de koningin overlijden, dan krijgt hare majesteit een 
staatsbegrafenis. De hofdames, die haar voedden en vertroetelden, nemen dat veel 
grotere lichaam op hun tengere schouders en dragen het door de gangen naar een 
inderhaast ingerichte rouwkapel. Daar komen haar radeloze onderdanen geregeld 
rouwbezoekjes brengen tot de resten geheel vergaan zijn.

Vraag van 

Wat doen de mieren eigenlijk met de mannetjes nadat die 
hun taak verricht hebben, en met de vrouwtjes die in het nest 
sterven? 

Het lijkt hier 
wel een hotel

Dat laatste gold voor mij toen 
ik de kinderen op een donkere 
woensdagmorgen aan de ontbijttafel 
riep. De middelste – vijf lentes jong – 
kwam de keuken binnen en wierp een 
tevreden blik op de gedekte ontbijttafel. 
Ze ging zitten, rekte zich nog eens uit 
en zei toen verrukt: "Mama, het lijkt 
hier wel een hotel!" De oudste beaamde 
dat gretig. Ik schudde wild mijn 
hoofd, om er vervolgens een variant 
van de gevleugelde – en naar verluidt 
normaliter door ouders van pubers 
gebezigde uitspraak – "Het is hier geen 
hotel!" uit te gooien. Maar krap een 
kwartier later, toen ik het ontbijtbuffet 
– pardon, de ontbijttafel – afruimde en 
boven nog snel de bedden opmaakte, de 
handdoeken in de badkamer aanvulde 
en op beide toiletten een lege wc-rol 
door een volle verving, moest ik daar 
toch op terugkomen. Het leek hier 
inderdaad wel een hotel, zo bedacht ik, 
toen ik de natte handdoeken die mijn 

gasten – pardon, huisgenoten – steevast 
op de grond gooien, in de wasmand 
stopte. En op dat moment besloot ik dat 
het roer om moest.
Het was best even schakelen voor onze 
dochters toen ze zich de volgende 
ochtend bij aankomst in de keuken 
niet aan een gedekte tafel konden laten 
zakken. En ook toen ik ze vertelde dat 
ze voortaan zelf even hun beddengoed 
recht moesten trekken. "Ja," onthulde 
ik, ten overstaan van twee onthutste 
gezichten, "Het is hier geen hotel". Zacht 
mopperend hoorde ik de middelste 
later haar bed opmaken. En de oudste 
– die ook nooit om analogieën verlegen 
zit – verkondigde luidruchtig dat ze 
zich net Assepoester voelde. Ik schonk 
nog een kop thee in en rekte me nog 
eens uit, terwijl de meiden hun eigen 
ontbijtbordjes opruimden. Wie had 
gedacht dat je je dag in een voormalig 
hotel zo heerlijk ontspannen beginnen 
kon?

Je kunt soms als ouder het idee hebben dat je een 
bepaalde opvoedkwestie net iets anders of net wat 
handiger aan had kunnen pakken. En soms weet je 
gewoon zeker dat je compleet de mist in bent gegaan. 

Caroline Kraaijvanger
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Een groot deel van ons dagelijks voedsel 
bestaat uit planten die afkomstig zijn uit 
de natuur. De groenten die we kopen in 
de winkel zijn afkomstig van planten die 
groeien op de akkers. De appels, kersen 
en noten komen uit boomgaarden. Het 
zijn allemaal planten die van oorsprong 
uit de natuur komen. Door de mens zijn 
deze planten zorgvuldig geselecteerd, 
doorgekweekt en veredeld. Door dit 
veredelingsproces zijn de vruchten of de 
wortels van de planten veel groter dan in de 
vrije natuur. En dat levert ons veel voedsel 
op, uit de natuur. Wandelend door de natuur 
kun je een deel van ons dagelijks voedsel 
herkennen als wilde planten. 

Webinar Paulina.nu over 
toekomst ouderenzorg

Ruiken en proeven in de natuur

Voor het maken van een lekkere salade kun je rucola 
gebruiken. De smaak van rucola is pittig en een beetje 
bitter. In de duinen vind je een plant die er heel veel op lijkt: 
de zandkool. Je vind de zandkool met zijn gele bloemetjes 
vaak langs de boulevards en wandelpaden in de duinen. Je 
kunt er rustig een blaadje van plukken en proeven.

Look wordt door kenners meteen geassocieerd met de 
geur van uien. In de duinen komen we verschillende 
plantensoorten tegen uit de familie van uien. Wrijf een 
blaadje fijn en je ruikt meteen de uienlucht. Bekend van de 
landgoederen is daslook, maar de meest gekweekte soort 
voor gebruik in de keuken is bieslook.

Watermunt is in de duinen duidelijk te herkennen aan de 
paarse bloemen in bolvormige hoofdjes en een heerlijke 
geur van verse munt. De gekweekte soorten worden 

Paulina.nu is een initiatief dat de 
zorg wil verbeteren en Goeree-
Overflakkee op de kaart zetten 
als het gezondheidseiland van 
Nederland. Betrokken zijn 
zorgverleners en -instellingen, 
waaronder CuraMare, en onder 
andere zorgverzekeraar CZ en 
de gemeente. De naam van het 
initiatief is ontleend aan de vrouw 
die een kleine eeuw geleden het 
ziekenhuis in Dirksland mogelijk 
maakte met haar legaat: Paulina 
van Weel.
Wat Paulina.nu concreet doet is 
nog niet algemeen bekend. Dat 
komt omdat de werkzaamheden 
zich veelal achter de schermen 

gebruikt voor het zetten van thee of als 
smaakmaker in de couscous.

De wilde peen is familie van de 
schermbloemige. De bladeren ruiken 
naar worteltjes. De familie van de 
schermbloemige kent vele soorten die we 
tegen komen in de keuken en gebruiken als 
smaakmaker. Voorbeelden zijn koriander, 
karwij, dille, kervel, peterselie, pastinaak en 
venkel.

Voor het ontdekken van wilde tijm in de 
duinen moet je goede ogen hebben. Het 
is een klein plantje met paarse bloemetjes. 
Als je een blaadje fijn wrijft dan ruik je een 
heerlijke pizza die net uit de oven komt.

Nu is het niet de bedoeling om deze wilde 
planten te plukken en er een lekkere 
maaltijd van te bereiden. Wat je wel kunt 
doen als je door het duin wandelt, is af en 
toe een blaadje plukken en eraan ruiken of 
proeven. Smaakt het? En, na het proeven het 
blaadje weer uitspugen. Dan wordt je niet 
ziek als je per ongeluk het verkeerde blaadje 
hebt geplukt.

Voor meer informatie over natuur en 
gezondheid zie: www.duinbehoud.nl.

Goeree-Overflakkee

Kees van Rixoort 

afspelen en mede bestaan uit het leggen van verbindingen. Toch zijn er 
al projecten van de grond gekomen. Zoals een cursus valpreventie en 
een betere begeleiding van mensen die inhalatiemedicatie gebruiken. 
Ook is het dankzij Paulina.nu mogelijk om de resultaten van een 
fietsproef in het ziekenhuis te bespreken met de huisarts in plaats 
van met de cardioloog. Dat scheelt veel reiskilometers. Vierhonderd 
patiënten hebben al gebruik gemaakt van deze mogelijkheid.

In de toekomst zijn er initiatieven van Paulina.nu te verwachten op het 
gebied van de bekostiging van geboortezorg – in januari 2021 start een 
pilot – en respijtzorg die zich richt op het ontlaten van mantelzorgers.

Op korte termijn komt Paulina.nu met een digitaal ‘congres’ over 
toekomstbestendig leven voor ouderen op Goeree-Overflakkee. 
Tijdens dit webinar laten diverse sprekers hun licht schijnen over dit 
thema. Denk aan vertegenwoordigers van het ministerie, de gemeente, 
woningcorporaties en projectontwikkelaars. Het webinar vindt plaats 
op 28 november.

In tijden van corona kun je niet zomaar De Staver afhuren en een groot 
gezelschap laten luisteren naar een aantal sprekers. Daarom slaat Paulina.
nu nu een andere weg in: een digitaal ‘congres’ over toekomstbestendig leven 
voor ouderen op Goeree-Overflakkee. 

Regio

Wilde tijm (Foto: Stichting Duinbehoud)

Watermunt (Foto: Stichting Duinbehoud)

Dit artikel is het derde artikel in een serie van 10 artikelen. Het artikel maakt deel uit van de 
campagne van de Stichting Duinbehoud om bezoekers van het kustgebied te informeren over 
natuur en gezondheid. Via deze artikelen van Duinbehoud worden bezoekers geïnformeerd over 
gezond wandelen in de natuur, over geneeskrachtige kruiden, over eetbare planten en over de 
positieve effecten van een wandeling door de duinen voor de lichamelijke conditie en de mentale 
gezondheid.

Zorghotel
De dorpsraad van Dirksland 
kreeg dit allemaal te horen tijdens 
de vergadering op dinsdag 6 
oktober. De vraag kwam op 
of er ook aandacht is voor het 
realiseren van een zorghotel. 
“Op Goeree-Overflakkee missen 
we een zorghotel. Bedden in 
zo’n voorziening zijn goedkoper 
dan bedden in een ziekenhuis”, 
zei dorpsraadslid Peter Keuker. 
Ook klonk het gerucht dat 
woonzorgcentrum Geldershof in 
Dirksland mogelijk de bestemming 
van zorghotel krijgt. Het complex 
is overbodig als de nieuwe woon-
zorglocatie in Dirksland in gebruik 
is genomen.

Eenzaamheid
Mogelijk kan Paulina.nu ook een 
rol spelen bij het verminderen 
van de eenzaamheid, vindt 
Jan Leenders, voorzitter van 

de dorpsraad Dirksland. De 
eenzaamheid is ook op Goeree-
Overflakkee niet gering. De cijfers 
op het eiland wijken niet af van de 
landelijke percentages: 40 procent 
van de mensen voelt zich af en 
toe eenzaam en 10 procent heeft 
last van ‘chronische eenzaamheid’. 
Daarbij gaat het niet alleen om 
ouderen.

In Dirksland was een koffieochtend 
in de Reginahof, maar daar is na 
het vertrek van zorgorganisatie 
Careyn een einde aan gekomen. 
Er zijn nieuwe initiatieven voor 
ontmoeting in de maak. Wat lastig 
blijft is om de doelgroep eenzamen 
in beeld te krijgen en om deze te 
activeren. Naast het mobiliseren 
van voldoende vrijwilligers voor 
de begeleiding en – in de huidige 
omstandigheden – het omgaan met 
de beperkende coronaregels.



Het eerste wat gelijk opvalt 
tijdens de belronde van gisteren 
(donderdag) is de grote 
voorzichtigheid waarmee de 
vertegenwoordigers van kerken 
hun antwoorden formuleren. De 
rol die de (sociale) media hebben 
gespeeld in de ophef rondom de 
kerkdiensten in Staphorst lijkt hier 
de oorzaak van te zijn. Daarnaast 
komt bij vrijwel iedere kerk naar 
voren dat de lijn die de landelijke 
kerk kiest belangrijk is – deze lijn 
wordt ofwel zwaar meegewogen, 
of er wordt volledig in meegegaan.

Ingrijpend
Als eerste werd gesproken met 
de Hersteld Hervormde Kerk 
van Goedereede. “Wij hebben 
nog geen besluit genomen voor 
komende zondag. Momenteel 
komen we met zeventig mensen 
samen, maar we wachten het 
advies van de landelijke kerk, wat 
ergens eind deze week zal komen, 
af. Met dat advies willen we 
rekening houden en meenemen in 
de overweging. Tot op heden zien 
we dat kerkelijke gemeenten zich 
heel netjes aan de regels houden. 
We moeten oppassen dat het 
beleid niet enkel bepaald wordt 
door de publieke opinie. Maar we 
wachten af."

Bij de Hervormde Gemeente 
van Stellendam is al wel een 
beslissing genomen. “We hebben 
als predikant en kerkenraad 
besloten om ons aan het advies 
vanuit de minister houden. 
Komende zondag zullen er dus 
maximaal dertig mensen in kerk 

zitten." Wat hierbij scheelt, is dat 
er normaal gesproken door de 
afstandsregels slechts vijftig of 
zestig in het gebouw konden. “Dus 
voor ons is het wat dat betreft 
minder vergaand dan bij een hele 
grote kerk. Wat het overigens niet 
minder ingrijpend maakt voor de 
gemeenteleden. De kerkgang blijft 
toch een heel belangrijk iets." In 
de gemeente is sinds afgelopen 
zondag al niet meer gezongen, en 
die lijn blijven ze vasthouden.

Hard binnen
De Hervormde Gemeente van 
Sommelsdijk is “nog actief 
hierover in beraad". “We volgen 
actief het nieuws en welke 
consequenties dat voor ons 
heeft. Vrijdag is bijvoorbeeld 
het gesprek tussen de kerken en 
de minister." Het besluit van de 
minister kwam best hard binnen. 
“Toen ik het nieuws maandag 
hoorde, overviel het me wel ja. 
We staan voor een moeilijke 
beslissing, die we zorgvuldig met 
elkaar willen maken." Het zingen 
is sinds afgelopen zondag al 
anders gegaan. “We hebben nu vijf 
zangers voorin de kerk, met ruime 
afstand van elkaar. De rest van de 
gemeente zingt niet mee."

“Het is niet zo dat de situatie zo 
ingewikkeld is dat we nog geen 
beslissing hebben kunnen nemen, 
maar dit is de weg die we hebben 
gekozen. We hebben ook een 
grotere kerkenraad, en willen 
zorgvuldig zijn", zo herhaalt hij het 
nog maar een keer. “De polarisatie 
in Nederland en de kerk baart mij 

Afgelopen week ontstond er commotie over de 
gehouden kerkdiensten in Staphorst, waar (binnen 
de overheidsregels) zeshonderd mensen per dienst 
aanwezig waren. Als gevolg hiervan besloot minister 
Grapperhaus de uitzonderingspositie van kerken 
terug te draaien. Voortaan mogen nog maximaal 
dertig mensen een religieuze bijeenkomst bijwonen, 
en mag er niet worden gezongen. Dit is echter een 
dringend advies en niet afdwingbaar. Eilanden-Nieuws 
inventariseerde hoe de kerken op het eiland hiermee 
omgaan. 

moderamen zijn we voornemens 
om terug te gaan naar de dertig 
personen. Het was wel lastig: als 
kerken houden we ons goed aan 
de regels, en zetten zelfs nog een 
stapje meer. Toch moeten we 
weer terug. Daar hebben we best 
even mee gezeten", klinkt het 
eerlijk. “Aan de andere kanten 
stijgen de aantallen besmettingen 
en ziekenhuisopnames weer." 
Het zingen gaat waarschijnlijk 
gebeuren door twee of drie 
mensen die voorin de kerk hun 
gezang zullen laten horen.

Offers
“Er is wel sprake van een zekere 
teleurstelling, omdat je graag zou 
zien dat er iets van maatwerk 
geleverd wordt. Voor ons waren 
die honderd personen al niet 
ideaal, maar de meeste mensen 
konden wel één keer op een 
zondag komen als ze dat wilden. 
Nu wordt dat eens in de drie 
weken. Dat is een teleurstelling. 

Zeker voor de ouderen, waarvoor 
ik merkte dat het echt een 
verademing was om weer naar 
kerk te kunnen gaan en elkaar 
weer te ontmoeten." Toch is er niet 
enkel negativiteit. “We moeten 
oppassen dat we niet alles negatief 
duiden en te gaan wanhopen. 
We leven juist uit de hoop. Het 
evangelie mag nog steeds gedeeld 
worden en het loopt God niet uit 
de hand. Hij leidt onze gemeente, 
en daar mogen we vertrouwen in 
hebben. De situatie vraagt offers, 
maar we moeten volharden."

Kerken op het eiland over  
nieuwe coronaregels: 

Afwachten, 
meegaan en 
volharden

Goeree-Overflakkee

Erwin Guijt
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zorgen. De crisis doet veel met ons. Ik zou graag wat meer geduld en rust 
zien, en een vriendelijke toon over en weer horen. Maar wat deze situatie 
ons zeker laat zien, is hoe klein wij als mensen zijn. Hierin merken we 
hoe afhankelijk we zijn van God."

Creatieve oplossingen
Net als de voorgaande kerk heeft ook de Gereformeerde Gemeente van 
Melissant nog geen besluit genomen. “Voor aankomende zondag krijgen 
we advies vanuit de landelijke kerk, dat advies zullen we volgen. Onze 
gemeente is vrij klein, dus voor ons zal het allicht niet zo erg zijn als 
voor de grotere kerken. De toekomst zal uitwijzen hoe het gaat lopen, 
in die zin hebben we het zelf niet in onze hand." Ook de Gereformeerde 
Gemeente van Dirksland laat weten de lijn van het landelijke 
deputaatschap af te wachten.

Vanuit de Hervormde Gemeente van Dirksland is ervoor gekozen om het 
advies vanuit de overheid op te volgen. “Net zoals de meeste gemeenten 
op het eiland zullen ook wij teruggaan naar maximaal dertig mensen, en 
een dienst zonder zang. Dat is natuurlijk enorm jammer, zeker omdat 
je net vanaf de zomervakantie weer langzaam aan het opbouwen bent. 
Maar ik denk dat je nu beter iets voorzichtiger kunt zijn, dan dat je straks 
een bron van besmetting bent. Al denk ik – gezien het naleven van de 
regels – dat je meer kans hebt om besmet te worden in een gemiddelde 
supermarkt dan een kerk." Overigens betekent dit nadrukkelijk niet dat al 
het werk in de gemeente stilligt. “We zoeken naar creatieve oplossingen. 
Tot slot is het heel belangrijk dat we als kerken onderling, maar ook als 
kerk en samenleving rekening blijven houden mét en begrip hebben vóór 
elkaar."

Beeldvorming naar buiten
De Gereformeerde Gemeente van Nieuwe-Tonge heeft nog niets 
besloten. “Eerst willen we alle relevante informatie afwachten, waaronder 
het overleg met minister Grapperhaus van komende vrijdag. We hopen 
van harte dat er een verruiming komt, dus dat er meer dan dertig 
mensen kunnen komen. Naar aanleiding van alle informatie zullen 
we een afweging maken, waarbij we de beeldvorming naar buiten als 
belangrijke factor mee willen nemen." Voor de Hersteld Hervormde 
Kerk van Ooltgensplaat leveren de nieuwe adviezen vanuit de overheid 
geen probleem op. “Wij zitten al geruime tijd met dertig personen in 
een dienst, omdat er door de anderhalve-meter-afstandsregel niet meer 
mensen in het pand passen. Dus voor ons verandert er eigenlijk niet 
veel."
Anders is dit bij de Hervormde Gemeente in hetzelfde dorp. “Als 
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Duidelijkheid en 
een rechte rug

Wat een verademing was 
de mededeling van CSG 
Prins Maurits en het RGO 
eind vorige week. Geen 
halfslachtig beleid, maar 
gewoon heel duidelijk: 
mondkapjes zijn verplicht op 
het moment dat je je door de 
school verplaatst.

Je kunt veel vinden van het besluit 
om mondkapjes te verplichten op de 
middelbare school, en er is al veel 
over gezegd en geschreven. Punt is 
dat duidelijk communiceren blijkbaar 
helemaal niet zo moeilijk en ingewikkeld 
is. Je moet soms alleen een wat minder 
populair stand durven innemen. Dat is 
precies wat de middelbare scholen op 
het eiland deden. Uit een artikel in het 
Eilanden-Nieuws van afgelopen dinsdag 
bleek dat met slechts een enkeling ‘een 

gesprek moest worden gevoerd’, maar dat 
verder iedereen zich keurig aan de regels 
hield.

Nee, dan het onnavolgbare beleid en 
vooral onduidelijke communicatie vanuit 
de overheid. ‘Een dringend advies’, 
dat houdt in dat je het liefst iets zou 
verplichten, maar dat niet durft. Zou dat 
zijn omdat zo’n dwangbevel niet past bij 
het liberale gedachtengoed van maximale 
keuzevrijheid voor iedereen? Of is men 
bang is voor de aanstaande verkiezingen 
in maart volgend jaar? Het zijn beide 
slechte raadgevers.

In tijden van crisis is één ding vooral 
heel belangrijk: duidelijkheid in 
alles. Tijdens de eerste golf was er die 
‘gemeenschappelijke vijand’ en voelde 
iedereen de ernst van de zaak. Toen 
kwam de overheid nog weg met een 
‘intelligente lockdown’, waarbij veel 
aan de eigenverantwoordelijk werd 
overgelaten. Sinds die tijd is meer 
bekend over Covid-19, maar bestaat 
Nederland inmiddels ook uit miljoenen 
virologen. Met al die meningen – of ze nu 
gestoeld zijn op kennis of op Facebook 
– is duidelijkheid bittere noodzaak. De 
mededeling ‘mondkapje is verplicht in 

Kerken liggen 
aanstaande 

zondag onder het 
vergrootglas 

Tekst: Gert Klok
Foto: Shutterstock/
Alexandros Michailidis 

'Lees je mee?

Opnieuw zijn er bij Den Hertog twee 
delen uitgegeven. Een deel uit het Oude 
Testament: De God van Jakob en één uit het 
Nieuwe Testament: Laat de kinderen tot Mij 
komen.

Het boek 'De God van Jakob' gaat over het 
leven van Jakob, zijn vlucht voor Ezau en de 
tijd die hij bij oom Laban doorbrengt.

Jakob vlucht voor zijn broer Ezau.
In de nacht krijgt hij een droom.
De Heere zegt: ‘Jakob, dit land zal Ik jou 
geven.
Ik ben met je en zal je beschermen.’

Het boek 'Laat de kinderen tot Mij 
komen' gaat over een aantal wonderen en 
gelijkenissen van de Heere Jezus.

‘Laat de kinderen tot Mij komen,’ zegt Jezus.
‘En houd ze niet tegen.
Want ook voor kinderen ben Ik gekomen.’

Eenvoudig en duidelijk wordt de Bijbel aan 
jonge kinderen verteld en uitgelegd. De 
verhalen zijn niet te lang en worden steeds 
afgesloten met drie vragen over de inhoud. 

Deze zijn bedoeld om zelf over na te denken 
of om met elkaar over te praten. De vragen 
motiveren de kinderen ook om goed te 
luisteren wanneer er voorgelezen wordt.

De boeken zijn vooral bedoeld voor 
kinderen vanaf 7 jaar, die al zelf kunnen 
lezen. Ze zijn geschreven in korte, 
duidelijke zinnen. Om voor te lezen zijn ze 
al bruikbaar voor kinderen van 4 of zelfs 
3 jaar. De verhalen zijn ook heel geschikt 
om na de maaltijd of bij het naar bed gaan 
(voor) te lezen.

De boeken zien er mooi uit en hebben 
een harde kaft. De bijpassende, duidelijke 
tekeningen zijn van Peter Nuyten.

Het is een goede aanvulling op alle boeken 
met Bijbelse vertellingen die al verschenen 
zijn van deze schrijfster. Een mooi vervolg 
voor kinderen die de drie Kijk en Luister-
boeken al bijna uit het hoofd kennen.

Eerder verschenen: In het begin, In de stal, 
Noach, Volg mij, Abraham en De goede 
Herder

Ken je de serie ‘Lees je mee?’ van Laura Zwoferink? 
Zij schreef voor kinderen die al zelf kunnen lezen 
deze mooie, leerzame serie. 

Opinie

Prijs:  € 10,50
Leeftijd:  Zelf lezen vanaf 7 jaar
Voorlezen:  vanaf 4 jaar
EAN:  9789033130618 (De God van Jakob)
EAN:  9789033130625 (Laat de kinderen tot Mij komen)
Uitgeverij:  Den Hertog
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alle openbare binnenruimtes’ laat helemaal niet aan duidelijkheid te 
wensen over. De snel stijgende besmettingscijfers zijn daar voldoende 
aanleiding voor.

Duidelijkheid helpt dus in veel gevallen, maar helaas niet altijd. De 
regels voor bijvoorbeeld religieuze samenkomsten waren immers best 
duidelijk. De soap die zich afgelopen week afspeelde rond ‘Staphorst’ 
toont maar weer eens aan dat een rechte rug van onze bestuurders 
minstens zo belangrijk is. Niet gehinderd door kennis van de feiten, 
lieten Grapperhaus en consorten hun oren hangen naar het geschreeuw 
uit de samenleving. Hup, terug naar maximaal 30 bezoekers.

‘Misschien is het tijd om Gode meer gehoorzaam te zijn dan de mens’, 
verzuchtte iemand deze week in het Reformatorisch Dagblad. Voor 
een christen is het belangrijk om gehoorzaam zijn aan de overheid 
die over ons is gesteld. Toch is deze verzuchting na ‘Staphorst’ niet 
zo gek. Het aandeel in de besmettingen via kerkdiensten is nog altijd 
verwaarloosbaar klein en de kerken houden zich bij de organisatie van 
de erediensten keurig aan alle voorschriften. Als de overheid dan alsnog 
ingrijpt en de kerkgang onder druk van de seculiere samenleving zonder 
goede reden weer inperkt, is deze gedachte best logisch.

Toch is dat misschien niet de beste keuze. De kerken liggen aanstaande 
zondag onder het vergrootglas en een harde inperking het aantal 
bezoekers van religieuze samenkomsten in de tijdelijke coronawet ligt op 
de loer. In dat geval zou de deur naar maatwerk voorlopig dichtgegooid 
worden. Bovendien is het voor de gemoedsrust van het land misschien 
wel beter om nog even de minste te zijn. Hoe duidelijk de feiten ook in 
jouw voordeel spreken, in tijden van crisis worden die helaas maar al 
te vaak overschreeuwd door emoties. Dat werd deze week weer pijnlijk 
duidelijk.

Met zieken bedoel ik dan de mensen die griep-ziek zijn en de 
positief geteste leerlingen. Maar ik vind het ook niet raar, want 
iedereen wordt heel snel verkouden, aangezien alle ramen en 
deuren open moeten blijven.

Sinds 5 oktober moeten we verplicht tijdens het lopen door de 
gangen een mondkapje op. Ik vind dat een goede regel, maar ook 
een beetje dubbel. Dus als we van het lokaal naar de aula gaan 
mogen we een mondkapjes op, maar zodra we in de aula aan een 
tafel zitten, mag hij af. Dan zitten we nog steeds met een heleboel 
leerlingen dicht op elkaar, hoor!

Ik merk wel dat veel leerlingen het vergeten, of ‘vergeten’, dat ze 
bijvoorbeeld een lokaal verderop moeten zijn, dus voor dat kleine 
stukje geen mondkapjes op willen doen. Wat ik wel begrijp, je doet 
hem op als je het lokaal uit gaat, loopt een paar meter, en doet 
hem dan weer af als je het andere lokaal binnenloopt, maar bij dat 

Ook ik moest er aan gaan geloven, op het werk moesten we de 
mondkapjes op als we dichtbij de cliënten kwamen en op de 
gangen. Niet meer dan redelijk. Leuk is wat anders. We hadden 
grote medische mondkapjes gekregen, waardoor de striemen 
al snel achter mijn oren en in het gezicht stonden. En ik werd 
meerdere keren uitgemaakt voor eend, want blijkbaar deed het 
daar mensen aan denken. Zelf kreeg ik een beetje het idee van 
een masker dat vroeger werd gebruikt bij de pest, met zo’n hele 
lange snavel. Maar goed, aan deze mondkapjes bleek al snel een 
tekort te zijn en schakelden we over op gewoon die wit-blauwe 
dingen die je met een ijzertje op je neus klemt. Het is te doen, het 
ademt makkelijker, maar even serieus: wie heeft de gouden tip om 

Het was de hoogste  
tijd voor mondkapjes

De gouden tip

Naar mijn mening heeft het veel te lang geduurd 
voor de regel van de mondkapjes kwam. In de 
maand dat we weer vijf dagen per week naar 
school gaan, zijn er een heleboel ‘zieken’ bij ons 
op school gekomen.

Sinds vorige week is de mondkap ook in 
Nederland niet meer weg te denken van het 
straatbeeld. Het is nog geen verplichting, dus het 
is een kleurrijke mengelmoes.

soort situaties moet je vooral aan 
de mensen om je heen denken. 
Stel dat er net een wat oudere 
docent langsloopt, of iemand 
met astma of iets dergelijks. Die 
breng je dan ook in gevaar. De 
mondkapjes zijn niet alleen voor 
je eigen veiligheid, het is voor die 
van iedereen. En ik hoop ook dat 
de docenten er niet alleen in het 
begin streng op blijven kijken, 
maar gewoon tot het is afgelopen. 
Ik denk dat als we er met zijn allen 
gewoon goed op letten en alle 
maatregelen volgen, dat corona 
sneller weg is dan zoals we het nu 
doen.

die krengen wat minder pijn te 
laten doen achter mijn oren?? Ik 
heb alles al geprobeerd, knoopte 
hem zelfs in mijn haar, maar alles 
zonder succes.

Daarnaast nog een gouden tip 
van mij voor jullie. Zorg dat je 
kauwgom op zak hebt en drink 
nooit je koffie op om daarna gelijk 
je mondkap op te zetten. Bedank 
me later maar.

Nadine Holleman

Karine van der Laan
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Henk Brinkman kijkt met veel voldoening en dankbaarheid 
terug op zijn periode bij Sjaloom Zorg. In het hoofdkantoor 
van Stichting Sjaloom Zorg vertelt hij over zijn aantreden 
bij de organisatie. Dit was in de tijd dat deze interkerkelijke 
Stichting een aantal woonvormen (Salem, Sjaloom, 
Molenzicht en Refugium) exploiteerde. Hij startte zijn 
werkzaamheden op 1 januari 2002 en volgde zijn voorganger 
Cor Besuijen op, die in de zomer van dat zelfde jaar afscheid 
nam.

Brinkman herinnert zich nog zijn eerste werkdag. “Het 
hoofdkantoor was gevestigd in een klein woninkje in 
Sommelsdijk achter Refugium en behoorde tot de vroegere 
boerderij van Mijs. Er moest eerst plaats voor me worden 
gemaakt, want het kantoortje was te klein voor Cor, zijn 

secretaresse Marleen Quist en mij. Op de bovenverdieping 
tegenover een bedstee werd een werkplek gecreëerd. Heel 
eenvoudig een tafel, een stoel en IC automatisering uit 
Dirksland zorgde dat er een computer werd geïnstalleerd. 
Dit was wennen voor hem, hij kwam uit een veel grotere 
organisatie, ziekenhuis Lievensberg in Bergen op Zoom. De 

kantoorfaciliteiten daar waren ruimschoots aanwezig, maar 
hij was er tevreden mee.

Sjaloom Zorg is haar organisatie gestart in februari 1964. 
In die tijd was er grote behoefte aan gezinsvervangende 
huizen, “want als jongeren op hun achttiende van de 
toenmalige BLO kwamen, was er voor hen geen andere 
opvangmogelijkheid dan thuis”. Sinds zijn aantreden zijn 
verschillende woonvoorzieningen ontwikkeld op het 
eiland. Nieuwe woonvormen (op Goeree-Overflakkee) 
werden in een rap tempo geopend, te weten Elkersweide, 
Mauritshof, Willemshof, Vollenhoven, De Westplaat en 
De Vijver. De huizen Sjaloom, Refugium en Salem waren 
eigendom van de Stichting. Deze werden verkocht aan de 
woningbouwcorporaties, gerenoveerd en terug gehuurd. 
In 2004 vond een gebiedsuitbreiding plaats naar Zeeland 
en wel naar het eiland Tholen. Zeeland breed (Kapelle 
Biezelinge – Zierikzee – Haamstede – Souburg – Wmo 
zorg, o.a. gemeente Middelburg en Veere) is Sjaloom 
nu geen onbekende meer, behalve Zeeuws Vlaanderen, 
daar zal de organisatie niet actief gaan worden, gezien de 
geografische ligging. Naast de woonfuncties is Sjaloom actief 
in ambulante begeleiding (begeleiding bij de cliënten veelal 
thuis) en het geven van begeleiding in diverse dagcentra 
verdeeld over Flakkee, Zeeland en in West Brabant.
Het is altijd zijn streven geweest om de organisatie 
overzichtelijk te houden, vandaar de bewuste keuze om de 
organisatie “plat” in te richten. Brinkman is wars van het 
“inbouwen” van managementlagen binnen de zorg. Zijn 
motto is: “De handen horen aan het bed en niet in een 
kantoor”. Ook hier ben je gebonden aan wettelijke kaders. De 
indicaties (Wlz) en de beschikkingen van de Wmo bepalen 
uiteindelijk hoeveel personeel er kan worden ingezet. Hij 
vindt het zeer begrijpelijk dat daar vaak een spanningsveld 
wordt ervaren tussen de medewerkers die de zorg verlenen 
en degenen die verantwoordelijk zijn voor de personele 
inzet. Dit is ondanks de groei volgens Brinkman goed 
gelukt. “Maar het was wel een uitdaging”. Het is voor hem 
moeilijk te verkroppen dat de Haagse overheid te weinig 
oog heeft voor het aanpassen (verhoging) van de budgetten 
in de gehandicaptenzorg. Terecht dat de collega’s in de 
ouderenzorg budgetverruiming hebben gekregen, dit is 
echter ook noodzakelijk voor de gehandicaptenzorg.

CuraMare
Hoewel Sjaloom Zorg een zelfstandige organisatie is, werkt 
men nauw samen met CuraMare. Deze samenwerking 
– sinds 2006 op het gebied van zorg en sinds 2009 koopt 
Sjaloom de ondersteunende functies in bij de Stichting 
Ondersteunende Diensten van CuraMare – heeft er voor 
gezorgd dat een relatief kleine organisatie als Sjaloom 
efficiënt kon blijven werken. De SOD van CuraMare fungeert 
als Share Service Centrum. Dit is een unieke combi binnen 
de gehandicaptenzorg. Meeliften in een groter geheel van 
een grote organisatie heeft aangetoond dat dit vele voordelen 
oplevert.

Bestenwaerd
De samenwerking met CuraMare zal nog verder gestalte 
krijgen als het in aanbouw zijnde Bestenwaerd in 
Dirksland zal zijn gerealiseerd. In dit complex krijgt 
Sjaloom Zorg 52 appartementen voor mensen met een 
beperking. “Ik weet niet hoe het in de toekomst zal zijn, 
maar wij hebben intensief samengewerkt en daardoor veel 
efficiëntie verkregen. En we versterken elkaar. Maar van 
een fusie is nooit sprake geweest”. Hij wijst op het logische 
van deze samenwerking, omdat CuraMare letterlijk en 
figuurlijk heel dichtbij zit. “Dan ligt dit meer voor de hand 
dan nauw samenwerken met een landelijke organisatie 
zoals bijvoorbeeld Philadelphia Zorg”.

Als de afscheidnemend bestuurder terugkijkt op zijn 
loopbaan bij Sjaloom Zorg, is de ontwikkeling van 
Bestenwaerd wel één van de mooiste projecten geweest, 
maar wel een complexe. Als volgend jaar dit pand haar 
deuren opent, is het complexe vaak snel vergeten.

Groter worden
Zijn er nog dingen die Henk Brinkman graag anders had 
gezien of die hij graag nog onder zijn leiding gerealiseerd 
zou hebben gezien? Zo vroegen we hem. “Sjaloom Zorg 
is in de afgelopen jaren sterk uitgebreid. Naast locaties 

“Overzichtelijk houden 
van de organisatie was 
wel een uitdaging”

Dirksland

Er is veel veranderd sinds 19 jaar geleden Henk Brinkman aan de slag 
ging bij ‘Sjaloom’ in Sommelsdijk. Per 1 oktober nam hij afscheid van 
de organisatie als Raad van Bestuur. We kijken met hem terug op de 
afgelopen tijd waarin Sjaloom Zorg uitgroeide tot de huidige organisatie 
voor mensen met een beperking of 'mensen met mogelijkheden,' zoals 
hij zelf aangeeft. 

Adri van der Laan

Henk Brinkman neemt afscheid van Sjaloom Zorg

Afkomstig uit Melissant

Henk Brinkman heeft in veel 
verschillende plaatsen gewoond, 
maar hij is in oktober 1954 geboren 
in het ziekenhuis van Dirksland. Zijn 
ouderlijk huis stond in Melissant 
aan de Binnenweg, waar zijn vader 
politieagent was. Zijn vader was 
afkomstig uit Stellendam en zijn 
moeder uit Oude Tonge. Hij vertelt 
dat hij altijd met veel plezier in “dit 
sociaal warme dorp” Melissant heeft 
gewoond. De onderlinge verbondenheid 
was er bijna ‘automatisch’. Het gezin 
Brinkman verhuisde in 1963 naar 
Dirksland en vervolgens in 1970 naar 
Sint Maartensdijk op Tholen. Hij 
woont momenteel in Scherpenisse op 
voornoemd eiland. Henk Brinkman 
heeft een verpleegkundige achtergrond. 
Voordat hij naar Sjaloom Zorg kwam, 
was hij manager bij ziekenhuis De 
Lievensberg in Bergen op Zoom, waar hij 
eerder hoofd van de Intensive Care was.
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op Goeree-Overflakkee hebben we projecten in 
Schouwen-Duiveland, Tholen en Noord-Beveland. 
Graag had ik nog gezien dat we onze activiteiten 
hadden uitgebreid richting de Hoeksche Waard en 
Voorne Putten. Persoonlijk denk ik dat Sjaloom 
Zorg nog meer zou moeten groeien, want we 
hebben voor de toekomst een stevig fundament 
nodig”. Door allerlei oorzaken is dit tot op heden 
niet gelukt.

Hoewel de afscheidnemend directeur een 
optimistisch mens is, heeft hij toch zorgen voor 
de toekomst van de gezondheidszorg op financieel 
gebied. “De vele veranderingen hebben veel geld 
gekost en het landelijk zorgbudget groeit nog 
steeds door”. Eens zullen in de zorg financiële 
keuzes gemaakt moeten worden. Wat valt er wel 
en niet binnen de zorgfinanciering, wat doen we 
wel en niet aan behandeling dan wel verrichtingen. 
Dit zal de nodige ophef geven binnen de politiek, 
maar dat het binnen 5 á 10 jaar anders hierin gaat 
worden, staat voor hem als een “paal boven water."

Corona
Natuurlijk ging het rondwaren van het 

coronavirus ook Sjaloom Zorg niet voorbij. 
Het was een hectische tijd, geeft Brinkman aan. 
“We hebben al heel vroeg een taskforce corona 
ingesteld. We hebben we nooit gebrek gehad aan 
PBM materialen." Wel maakt hij zich zorgen voor 
de komst van een eventuele ‘tweede pandemiegolf ’. 
Hij vreest dat er in de mentale weerbaarheid van 
mensen ver de rek uit is, zo ook in de discipline 
voor het volgen van voorschriften. "Wij kennen 
het fenomeen van een langdurige pandemie als 
corona niet. Intern heb ik het vaak gezegd: "Het 
voelt als overleven en realistisch denken."

Werk
Dat Henk Brinkman afscheid neemt van Sjaloom 
Zorg, betekent niet dat hij nu met de handen 
over elkaar thuis gaat zitten. Hij is sinds oktober 
2018 manager van een huisartsenpraktijk in Sint 
Maartensdijk – Poortvliet en Stavenisse en gaat 
advieswerk doen binnen de zorg, waardoor hij ook 
‘straks’ nog wel vijf dagen per week aan het werk 
is. Daarnaast zal hij ongetwijfeld wat meer tijd 
kunnen besteden aan zijn hobby’s, voorzitterschap 
van voetbalvereniging WHS in Sint Annaland en 
wandelen.

Henk Brinkman heeft afscheid genomen van 
Sjaloom Zorg (Foto: Adri van der Laan).

Bijna iedere dag 
regenmomenten
Het blijft uitermate wisselvallig en aan de koele kant 
de komende periode. Storingen komen af en aan en 
brengen regengebieden of een reeks losse buien 
met zich mee. De wind blaast vanzelfsprekend uit de 
zuidwesthoek en wakkert soms even aan tot bijna hard 
windkracht 6.

Uiteraard zijn er ook drogere momenten tussen de regenbrengers 
door, maar die droge intermezzo’s duren hoogstens een half dagdeel. 
De regenmeters worden dus goed gevuld. Tot en met medio komende 
week kan er zo’n 40 millimeter water vallen in onze omgeving. In de 
kustgebieden valt vaak veel meer water dan landinwaarts in de herfst. De 
Noordzee is hierbij nog een extra trigger voor de buienvorming, zeker 
met een vrij westelijke aanvoer in het weekend. In combinatie met een 
afkoelende bovenlucht zorgt het lauwe water van de zee dan voor extra 
actieve buienlijnen in die gebieden met name grenzend aan het water.

De temperaturen zijn niet bepaald interessant te noemen, maar zijn 
weinig voorbeeldig. Het is tijdens een actieve bui (kans op hagel later) 
eerder richting de 10 graden dan rond 14.

In het weekend is er ook nog kans op onweer met een nog wat dalende 
bovenluchtwaarde.

Gedurende de nachten kan het, mits het helder en stil wordt, flink 
afkoelen in de van origine polaire luchtsoort. In zo’n nacht kan het kwik 
even terugvloeien naar 7 graden vijf kilometer het land op. Nachtvorst is 
nog niet te verwachten tot tenminste medio nieuwe week.

Er is kans op een lichte weersverbetering richting half oktober als we 
een hogedrukgebied zien naderen vanuit het westen. Het is nog wel 
even de vraag of dit hoog serieus kan postvatten en als afzonderlijk 
mooiweergebied kan gaan fungeren rond medio oktober. Als de 
atmosfeer toch te veel doorstroomd blijft, wordt het te vormen 
hogedrukgebied als het ware opgeblazen.

Prognoses voor de middellange termijn laten een overwegend te 
nat weerbeeld zien tot na half oktober. Ook blijft het te koel voor de 
tijd van het jaar in de Benelux aldus de prognose van het Europese 
hoofdweermodel. De kans op een mooie indian summer lijkt dus erg 
klein te zijn de komende twee tot drie weken op de Eilanden.
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Vertellen wat God 
gedaan heeft
Komt, hoort toe, 
o allen gij die 
God vreest, en 
ik zal vertellen 
wat Hij aan mijn 
ziel gedaan heeft. 
(Psalm 66:16)

Wanneer men ervaren heeft dat God genade 
en goedertierenheid schenkt, wanneer men 
ondervonden heeft hoe de Heere verlost en redt uit 
alle nood, wanneer men de trouw en standvastige 
liefde van de Heere bevonden heeft, dan kan men 
niet zwijgen. Dan moet men ervan getuigen: ‘Komt, 
luistert toe, gij Godgezinden, gij die de Heere van 
harte vreest, hoort wat Hij mij deed ondervinden, 
wat Hij gedaan heeft aan mijn geest’.

Wanneer men zo spreekt van de weldaden Gods, is er een vurig 
verlangen in ons hart om die bekend te maken, juist aan dat volk dat 
de Heere vreest. En dat niet alleen om anderen op te wekken om ook 
God te loven, maar opdat zij ook des te meer de Heere zouden zoeken 
in hun noden. Dat zij er toe gebracht zouden worden om zich ook toe 
te vertrouwen aan die God en Heere, Die zulke wonderen doet, Die 
zo grote genade schenkt aan een arme verloren zondaar. Het zijn tere 
zaken die de psalmist gaat vertellen. Ze raken immers het geestelijk 
leven, de verborgen omgang met God. Ze raken de belijdenis van 
onze zonde en schuld waarmee we tot de Heere gekomen zijn. En ze 
handelen over ons smeken en roepen en vragen om genade. En ze 
vertellen van de wondere liefde die de Heere geschonken heeft, de 
uitredding waardoor we verlost zijn uit de grote nood. Het gaat hier 
over het wondere geheim van Gods liefde in de Heere Jezus Christus 
voor een arme zondaar. Het gaat hier over het wederbaren van het 
werk van de Heilige Geest, Die het alles uit Christus neemt en het ons 
schenkt. Het is dan ook geen wonder, dat de psalmist juist degenen 
die God vrezen oproept om te luisteren: ,Komt, hoort toe...' Mijn 
lezer, lezeres, mogen ook zulke tonen over uw lippen komen? Mag u 
ook door Gods genade, van Gods genade getuigen?
De wereld schept er behagen in om over de daden van de mensen 
te spreken en daar breed over uit te weiden. Daarom zullen Gods 
kinderen zich niet schamen om de daden des Heeren te verkondigen 
en goed te spreken van de Heere en van Zijn Zoon Jezus Christus. 
Als de wereld zich niet schaamt om over de daden van de mens te 
spreken zal dan Gods kind zich schamen voor Gods daden? Dat 
kan, dat mag toch niet. Het zou kunnen zijn dat een mens in nood 
erdoor uitgedreven wordt om ook de Heere te gaan zoeken. Maar 
we mogen daarbij niet vergeten dat we wonderen van Gods genade 
nodig hebben. Het heil dat Christus verworven heeft door Zijn lijden 
en sterven, moet toegepast worden aan ons hart. We moeten leren 
drinken van het water des levens, we moeten leren eten van het brood 
des levens. Het werk van de Heilige Geest, Die ons bedient uit de 
korf van Gods barmhartigheid, is onmisbaar. Hij moet ons honger 
geven en dorst. Hij moet ons leiden tot die Zaligmaker, zodat we 
ervaren dat het waar is: 'O alle gij dorstigen, komt tot de wateren, en 
gij die geen geld hebt, komt, koopt en eet, ja komt, koopt zonder geld 
en zonder prijs wijn en melk. Waarom weegt gijlieden geld uit voor 
hetgeen geen brood is en uw arbeid voor hetgeen niet ver  zadigen 
kan? Hoort aandachtelijk naar Mij, en eet het goede, en laat uw ziel in 
vettigheid verlustigen.'
Ja, dat zijn de wonderen die de Heere doet, Die de werkelijkheid van 
deze dingen doet ondervinden. Daardoor geeft Hij ons zo'n vreugde 
en zo'n blijdschap en zo'n vrede, dat dit alle verstand te boven gaat.
In deze weg mogen we genieten van Zijn liefde en zo verstaan we het: 
'We hebben U lief omdat Gij ons eerst hebt liefgehad.' En zouden we 
dan niet willen vertellen van deze heerlijke dingen aan allen die de 
Heere vrezen? En zouden we daarvan niét willen getuigen tot allen 
die maar luisteren willen, opdat men samen de Heere zal loven voor 
de wonderen van Zijn genade? Dan gaat het er niet meer om wie wij 
zijn en wat wij gedaan hebben, dan valt alle grootheid van de mense 
weg. Dan gaat het alleen om wat de Heere gedaan heeft.

'Want Hij is zo getrouw als sterk,
Hij zal Zijn werk voor mij voleinden.'

Op Hem kunnen we aan. Met de mensen komen we bedrogen uit. 
Met ons zelf komen we ook bedrogen uit. Maar met de Heere nooit. 
Hij is de God van waarheid en van trouw. Laten we dan die God 
grootmaken en prijzen, laten we Hem verheerlijken, laten we Hem 
loven. Want die lof komt Hem toe en het Lam dat geslacht is.

Deze overdenking stond eerder in een Eilanden-Nieuws van oktober 
2001.

Wellicht herkent u/herken jij wel iets van zijn zwakheid. Dat is 
aan de ene kant beschamend, maar tegelijk aan de andere kant 
bemoedigend. Simson was een zondaar, een doelmisser. Het is te 
hopen, dat wij ons ook als zondaar hebben leren kennen. Dan weten 
we dat we net als Simson alleen uit genade zalig kunnen worden.
Dit boek gaat over u, over jou in relatie tot Simson. We weten dat 
hij net als wij een gewoon mens was. Bij elk hoofdstuk staat een 
Bijbelgedeelte om te lezen en een te zingen psalm. Daarom is dit boek 
uitermate geschikt voor persoonlijke of gezamenlijk Bijbelstudie.
Laten we luisteren naar de schrijver, ds. Kempeneers, in zijn 
inleiding:
‘Simson was een gewoon mens. Met zonden en zwakheden. Hij 
kende een boezemzonde, een zwakke plek in zijn hart. Misschien 

Strijden in Gaza
Simson is misschien wel de meest omstreden figuur 
uit de Bijbel. Ook een man die tot jouw verbeelding 
spreekt, maar ook van die van oude mensen, 
zowel in de wereld als in de kerk. Vraag maar aan 
kinderen wie Simson is, dan vertellen ze je gelijk 
over die sterke man, die een leeuw doodde, in zijn 
eentje een groot leger versloeg en zelfs een zware 
poort kilometers ver wegdroeg. Een vraag aan 
ouderen zal misschien meer als antwoord krijgen 
dat hij zwak was op het terrein van het zevende 
gebod. Die zullen als vraag stellen: is dat nou een 
knecht van God?

Mozes is gestorven, Jozua geroepen door de HEERE. De reis van 
het volk van Israël door de woestijn is ten einde. En dan… begint de 
strijd in het Beloofde Land. Een strijd tegen echte, wezenlijke, aardse 
vijanden. Maar ook een strijd tegen zonden vanbinnen. Want al is het 
volk bij het afscheid van Jozua duidelijk met de belijdenis ‘wij zullen de 
HEERE dienen’, de praktijk is weerbarstig. En… Gods straffen zwaar. 
Tegelijkertijd blinkt in het boek Richteren en in het leven van Samuël 
Zijn genade. De HEERE laat het werk van Zijn handen niet varen! Om 
Jezus’ wil. 
De doelgroepen van dit boek zijn gezinnen, alleenstaanden en ouderen. 
In een jaar tijd gaat het van de dood van Mozes (Deuteronomium 
34) op 1 januari tot de dood van Samuël en Saul (1 Samuël 28) op 
Oudejaarsdag. De meditaties hebben een korte titel, een te lezen 
Schriftgedeelte en eventueel een psalm om te zingen. 

Een voorbeeld uit het dagboek van 1 januari: Alzo stierf Mozes:

… De Heere zegt: ‘Leert van Mij, dat Ik zachtmoedig ben, en nederig 
van hart.’ Zoekt dagelijks Gods aangezicht, en smeek Hem om genade. 
Jozua kreeg de belofte: ‘Ik zal u niet begeven en zal u niet verlaten.’ Wij 
kunnen God niet ontmoeten, tenzij Hij ons zegent met waarachtige 
wedergeboorte. Alleen met Gods hulp zal Israël het beloofde land 
Kanaän kunnen binnentrekken. Zo kan uw ziel alleen door genade en 

Van Jozua 
tot Samuël
Een ander boek van uitgeverij Om Sions Wil is ‘Van 
Jozua tot Samuël’, een Bijbels dagboek door J. 
Boeder. Hij heeft als ambtsdrager veel pastorale 
ervaring. Het boek gaat over de geschiedenissen 
van Jozua, de richters en Samuël.
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Leiderschap
Onlangs mocht ik voor leiders in onze scholen 
een inleiding houden over leiderschap. Mij was 
gevraagd om vanuit de Bijbel enkele gedachten 
aan te reiken voor leiderschap in een moeilijke 
situatie. Ik heb met de mensen nagedacht over 
Exodus 14. Daar lezen we de geschiedenis van 
de uittocht en hoe Farao het volk Israël achterna 
jaagt met wagens. Het is een hele ingrijpende 
situatie en Mozes wordt geroepen om daarin 
leiding te geven.

Ds. W. Visscher

Als we goed lezen dan valt op dat de omstandigheden destijds 
buitengewoon moeilijk waren. Het leek erop dat Farao een 
waar slagveld zou aanrichten onder het volk van Israël. Mozes 
mag echter weten dat de Heere regeert en hij wijst ook op Gods 
almacht. Nadat de wolkkolom achter het volk is gegaan, maakt 
God een pad door de zee. Biddend heeft Mozes daar gestaan en 
zo baande de Heere een weg door de zee. God baande door de 
woeste baren en brede stromen ons een pad. Zo doen we er goed 
aan om ook vandaag de dag ons te laten leiden door Gods Woord. 
Ook anno 2020 in de huidige coronatijd heeft Gods Woord ons 
veel te zeggen. Laten we onze kracht zoeken in kerk en school bij 
de Engel Gods. Christus waakt ook vandaag over Zijn gemeente.

Daarna mocht ik luisteren naar een heel boeiend verhaal van 
een bekend bestuurskundige. Hij bekeek de huidige crisis 
vanuit bestuurlijk perspectief. Ook adviseerde hij belangrijke 
mensen en organisaties die vandaag de dag leiding geven aan de 
bestrijding van het coronavirus. Verschillende zaken vielen mij 
op in zijn inleiding. In de eerste plaats maakte hij een relativering 
omdat er in het verleden wel ernstiger zaken hebben gespeeld. 
Wie enigszins bekend is met de geschiedenis, weet van pest en 
cholera-epidemieën. In de 19e eeuw waren dat verschrikkelijke 
ontwikkelingen. Het was toen vele malen ernstiger dan vandaag 
de dag. Een dergelijke verwijzing naar de geschiedenis lost niets 
op, maar het maakt ook de huidige problemen relatief.

Daarnaast wees hij op luisteren. Een goede leider probeert 
goed waar te nemen wat er gaande is in de samenleving en in 
de organisatie. We kunnen bijvoorbeeld wetenschappelijk of 
inhoudelijk het grootste gelijk hebben van de wereld. Maar dat 
hoeft nog niet te betekenen dat het ook verstandig is om te doen. 
Mensen hebben te maken met bijvoorbeeld angst. En in die 
angst gaat het niet om rationele argumenten over bijvoorbeeld 
het nut van mondkapjes, maar het gaat meer om geruststelling 
en meelevend handelen. Wat dat betreft is ook het gevoel van 
veiligheid soms belangrijk. En in dat opzicht kan het nuttig zijn 
om paniek te voorkomen.

Verder wees hij ook op communicatie. Het blijkt dat duidelijke 
communicatie van levensbelang is om mensen mee te krijgen. 
Ook is het heel belangrijk om mensen te bereiken. We kunnen 
vaak over de hoofden en harten van mensen heen praten, maar 
dan bereiken we het doel niet. Vooral in een crisissituatie is 
communicatie een heel belangrijke gedachte. Er moet helder en 
duidelijk worden gesproken. Wat dat betreft is het wel jammer dat 
in de huidige tijd het beleid wat verbrokkeld overkomt. De regio 
schijnt meer te moeten doen, maar zonder duidelijke landelijke 
richtlijn leidt dat alleen maar tot verwarring. De ene burgemeester 
zegt dit en de ander weer iets anders. Het wordt allemaal nog 
weer lastiger als in het ene gebied weer andere regels gaan gelden 
dan in andere gebieden, zonder dat daar goede redenen voor 
zijn. Kortom, de huidige omstandigheden vragen om een heldere 
koers. Daar was wel sprake van maar het lijkt op dit moment wat 
minder. We dachten allemaal dat we in juni rustig wat op vakantie 
zouden gaan. Helaas was het virus niet op vakantie gegaan en 
daarom diende het zich weer in volle kracht aan. Goed leiderschap 
kan dan tot zegen zijn. Leiderschap bij de gratie Gods.

is dit herkenbaar en heb jij, hebt u ook 
zo’n zonde. Dan worden we aan de ene 
kant heel ernstig gewaarschuwd, want 
die zonde kan je ontzettend veel ellende 
opleveren. Het is zelfs mogelijk dat die 
zonde je naar het eeuwig verderf voert. 
Maar aan de andere kant, als je daar nu 
onder tranen tegen vecht en je zonde 
aan de Heere belijdt, kan kun je van deze 
geschiedenis ook leren dat de Heere een 
genadig God is. 

Heel veel onderwerpen uit het dagelijks 
leven komen in dit boekje aan de orde. 
Netflix, topsport, dierenleed, terrorisme, 
zelfmoord. Maar… vooral ook 
onderwerpen uit het geestelijke leven: 
schuldgevoel, Pasen, geloofsvervolging, 
gebed, genade, hemel. 
Ds. Kempeneers hoopt dat dit boekje 
voor jou/voor u een gids mag zijn tot 
Christus in onze ingewikkelde tijd. 
Ds. M.A. Kempeneers is predikant in 
de Christelijke Gereformeerde Kerk te 
Katwijk.

Een Bijbels, maar ook actueel boek, 
dat laat zien, wat geloof vermag. 
Daarom noemen we Simson ook geen 
geloofsheld, maar geloofsgetuige (Zie 
Hebr. 11). Neem en lees!

‘Strijden in Gaza’, Simson en jij in de 21e 
eeuw, door ds. M.A. Kempeneers, een 
uitgave van Om Sions Wil, onder ISBN nr. 
978-94-6335-78-5; prijs € 9,95.

‘Van Jozua tot Samuël’, een Bijbels 
dagboek door J. Boeder. Het boekje is een 
uitgave van Om Sions Wil, heeft als ISBN nr. 
978-94-6335-086-0 en kost € 18,50.

het toegepaste bloed van Jezus Christus 
Gods zoon het eeuwige leven beërven.
Oudejaarsdag, 31 december eindigt 
met de dood van Saul… Hij is bij 
de waarzegster te Endor en vraagt 
om Samuël op te laten komen. Alle 
waarzegsters waren door Saul aan het 
begin van zijn regering gedood; zij is nog 
overgebleven.
… Saul zweert bij de HEERE dat hij haar 
niet zal doden. De vrouw ziet een oude 
man opkomen. Hoe ziet hij eruit? vraagt 
Saul. Ik zie goden opkomen. Een oude 
man met een mantel. Samuël – dat is 
echter de stem van de duivel – vraagt: 
waarom hebt gij mij onrustig gemaakt? 
De HEERE is van u geweken. Hij zal u 
overleveren aan de Filistijnen. Dat is het 
einde van Sauls leven. In de macht van 
de duivel. Vreselijk is het lot van Saul. 
Een laatste vraag op oudejaarsavond. 
Wie is onze koning? Vreest de HEERE 
en val Hem te voet dan zal het u gaan als 
Samuël. Eeuwig verlost te worden van 
de hel en van de duivel. En het bloed 
van Jezus Christus, Gods Zoon, reinigt 
van alle zonden. De HEERE geve u Zijn 
zegen.

Van harte aanbevolen. Een paperback 
uitgave voor een heel jaar. Neem en lees!
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Hij laat haar gaan en kijkt haar na tot ze in de mensenmassa verdwijnt. 
Donderdagmorgen om tien voor half acht landt ze in Auckland als 
alles goed gaat. De vreemde leegte die hem overvalt, kun je nog geen 
opluchting noemen. Chiel loopt terug naar de koffiebar, maar de koffie 
die hij bestelt staat hem tegen. Nu zal ze wel in het toestel zitten, ze is 
onderweg. Even later meldt het scherm dat toestel 9314 van Cathay 
Pacific vertrokken is.
Hij is erg alleen hier. Misschien komt dat door de krioelende mensen 
om hem heen. Iedereen is onderweg, gehaast of verveeld wachtend.
Effi’s armband voor zich op het tafeltje leggend stelt hij zich voor hoe 
Effi Aijsa ontvangen zal. Hoe ze, zonder zich op te dringen, Aijsa een 
plaats en veiligheid zal bieden. Bij alle beslissingen zullen zorg en liefde 
de drijfveren zijn. Aijsa en haar baby kunnen het niet beter treffen. Effi 
zal er zijn, op een afstand als dat moet en nabij als dat kan. Misschien 
hoopt ze dat het op Gold Apple Garden geboren wordt.
Chiel verbergt zijn gezicht in zijn handen. Hij kan er niet meer 
omheen, hij moet dichterbij komen. Het kan niet meer op de oude 
manier. Nu wil hij weten waarom ze zei: ‘Het heeft geen gevolgen. 
Definitief niet!’ En ze zal zeggen waarom ze zo huilde toen ze de 
jongste Jameson in haar armen hield.
Niet eerder heeft hij zo’n verlangen gevoeld, nooit eerder. Hier kan hij 
niet mee omgaan als God er buiten blijft. Dít zal dus bidden zijn.

Toch is Chiel op Meijlanden voordat hij het weet. De wegen waren 
ongekend rustig en dat leek op hem zijn weerslag te krijgen. Kome 
wat komen moet. Dat past ook wel bij hem, hij kan gemakkelijker 
leven met feiten dan met plannen. Op het politiebureau luistert men 
met enige verbazing naar zijn verhaal. Ze krabbelen wat onder hun 
pet, vinden het netjes dat hij het komt zeggen en het is goed dat hij 
de brief van Aijsa en een kopie van haar paspoort kan laten zien. Hij 
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Dov en Yitzhak komen als tieners vlak na de oorlog aan in Palestina. Ze gaan wonen in 
een kleine nederzetting aan het meer van Galilea. De broers houden zich afzijdig van de 
andere dorpelingen, het enige dat over hen bekend is dat ze Holocaust-overlevenden zijn. 
Hun jongere buurmeisje Malka Adler kent hen al decennialang maar ook zij weet na al 
die jaren nauwelijks iets over hen. Over de oorlog werd namelijk niet gesproken. Nooit.
Uiteindelijk, na zes decennia, verbreken de broers de stilte. Een jaar lang zoekt Adler, 
zelf dochter van Treblinka-overlevenden, hen twee keer per week op. Eerst apart van 
elkaar, later samen. De Hongaarse broers beschrijven hun leven tijdens de Holocaust in 
Auschwitz en de tijd erna nauwgezet.
Als kinderen werden ze in 1944 uit hun kleine dorp in de bergen van Hongarije 
weggevoerd. In de opmaat naar hun deportatie lees je hoe het net zich sluit om dit Joodse 
boerengezin en hun verdere familie. Van een aanvankelijke gedoogconstructie door de 
niet-Joodse dorpelingen gaat het naar openlijke haat en uiteindelijk verraad.

‘Klaar met Joden’
Met vader, moeder, broer Avrum en zus Sarah worden de broers in veewagens gepropt 
en afgevoerd. Allen ondergaan, gescheiden van elkaar, de gruwelijkheden in Auschwitz. 
De vreselijke gebeurtenissen die de jongens afzonderlijk van elkaar meemaken, zorgden 
ervoor dat ik dit boek steeds even weg moest leggen.
Na de bevrijding door de Amerikanen worden de jongens, meer dood dan levend, 
opgenomen in een hospitaal. Dov heeft alle levensmoed verloren en wil sterven, maar 
krabbelt na maanden in het hospitaal uiteindelijk toch nog op. Voor de beide broers volgt 
een lange periode van revalidatie.
Yitzhak keert terug naar hun geboortedorp in Hongarije en ontdekt dat hun huis 
is ingepikt door een boerengezin uit het dorp. Deze familie rekende erop dat de 
oorspronkelijke bewoners nooit meer terug zouden keren. De inwonende boer verwoordt 
het als volgt: “Luister, Jood. Je had hier niet moeten komen, dat is niet goed. Je had hier 
niet moeten zijn. Dat is niet goed voor je. In dit dorp zijn geen Joden meer, snap je? Wij 

Twee broers uit Auschwitz – 
de stilte na zestig jaar verbroken

wordt doorgezaagd over zijn motieven. Of hij misschien 
zelf iets met het meisje heeft? Chiel kan maar net de neiging 
bedwingen om op zijn voorhoofd te wijzen.
‘Nou ja, je komt hier ergere dingen tegen!’ zegt de agent op 
zijn pen kauwend.
Chiel schuift zijn stoel achteruit. ‘Ik doe dit uit voorzorg; 
ik wil niet dat u achteraf zegt van niets te weten. En mocht 
het vanavond of morgen uit de hand lopen, dan weet u de 
melding in te schatten.’
‘Ooit ambities gehad om agent te worden?’ waagt de man 
achter het bureau.
‘Ik moet u hevig teleurstellen.’ zegt Chiel droog.
Nu naar Meijlanden.
Het oogcontact met Catharina bij zijn binnenkomen 
weerspreekt haar boosheid van vanmorgen. Er is geen tijd 
om te praten. Lodewijk, die strompelend door de huiskamer 
ijsbeert, moet gekalmeerd worden. Dat blijkt dus vergeefse 
moeite.
Lodewijk blijft onrustig en als Chiel voorstelt dat Catharina 
mee zal gaan naar de vergadering wordt Lode nog nerveuzer. 
‘Jíj zou meegaan! Nou moet je me niet laten zakken, maat!’
‘Maar wat weet ik nou van dit soort zaken? Waarom gaat 
die Van Eerden niet met je mee? En het betreft toch ook 
Catharina’s leven? Ik blijf wel op Mijntje passen.’
Ook al weet Catharina waarom hij daar voor kiest, ze praat 
hem toch om.
‘Ik vind dat Lodewijk moet weten wat er aan de hand is!’ 
fluistert Chiel haar toe in de keuken.
‘Dat kan niet nu! Na de vergadering vanavond, dan mag je 
open kaart spelen. Niet eerder!’

‘En als er narigheid komt? Vanavond?’
‘Dan bel ik eerst de politie en dan jou! De politie is op de 
hoogte toch? En jij hebt je mobiel in je zak! Niet opjutten, 
Chiel. Maak me nu niet banger dan ik al ben!’ zegt ze door 
de stoomwolk van het afgieten van de aardappels heen.
‘Ik ben het er niet mee eens!’
‘Laten we eerst Willemijn afwachten dan!’
‘Oké!’ geeft Chiel zich gewonnen en daarna stort hij zich 
met een voor hem ongebruikelijke vaart op de telefoon die 
overgaat. Hij heeft maar net de tegenwoordigheid van geest 
om ‘Van der Meij’ te zeggen, de g van Gold Apple Garden lag 
al achter in zijn keel.
‘Wie is dat?’ vraagt Lode verbaasd om Chiels snelle actie en 
Catharina komt er voor uit de keuken. Chiel legt na enige 
seconden de telefoon plompverloren neer.
‘’t Gaat over boxershorts,’ zegt hij, alsof hij twijfelt aan 
zichzelf, ‘een jongeman die me wilde verrassen met het feit 
dat ik zo’n ding opgestuurd krijg als ik het antwoord wist op 
een vraag!’
‘Nou?’ zegt Lode nieuwsgierig.
‘Voor wie zie je me aan! Voor gekke Henkie?’ spuugt Chiel 
zijn afschuw.
Dan wordt er gelukkig gelachen en dat heft de spanning voor 
even op.
‘Ga nou eens zitten,’ zegt Chiel als hij tenslotte uitgelachen is, 
‘als je zo doorgaat, moet ik je vanavond in Mijntjes rolstoel 
het gemeentehuis binnenrijden.’
Die opmerking komt hem weer duur te staan, maar hij 
verdraagt het om Catharina’s wil.
Wel zet hij resoluut de fles jenever in de kast.

“Voor de Duitsers waren wij vuilnis, in Eretz Yisrael schapen.” Zestig jaar lang zwegen de broers. 
Nu vertellen ze voor het eerst hun verhaal.

zijn klaar met Joden en op de radio hadden 
ze gezegd dat de Joden in Hongarije Kaputt 
zijn. Wil jij hier dan in je eentje zitten?’ Hij 
boog zich voorover en fluisterde: ‘Ga naar 
een plek voor Joden. Daar ben je beter af, 
snap je wel?’ (p. 281)

Schapen naar de slachtbank
Yitzhak vertelt hoe de broers in Palestina 
een nieuwe traumatische ervaring opdeden. 
Ze spraken de taal niet, waren eenzaam en 
hadden honger. “We zagen een vader die op 
een combine reed en ’s nachts de held was 
die met een geweer een wachtpost bemande. 
En wat waren wij? Ze hadden onze vaders 
en moeders verbrand, onze grootvaders en 
grootmoeders, onze broers en onze zusjes, 
ooms en tantes. (…) “En toen we hun taal 
een beetje begonnen te begrijpen, kregen we 
in de gaten wat ze in dit land over ons zeiden. 
Ze noemden ons slap, zeiden: ‘Jullie hebben 
je als schapen naar de slachtbank laten leiden, 
zonder je te verzetten. Jullie hebben niet als 
kerels gevochten. Jullie zaten met duizenden 
in hun treinen – waarom zijn jullie niet in 
opstand gekomen? Jullie hadden hun wapens 
kunnen grijpen, ten minste een paar Duitsers 
kunnen meenemen, voordat je in het 
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crematorium belandde.’ “Aah. Dat voelde 
alsof er nieuwe vijanden waren opgestaan. 
Dat gepraat verwondde mijn hart. Pijn in de 
ochtend, pijn in de avond en ’s nachts, dat 
het meest.” (p. 332)

Belangrijke aantekening
Afwisselend vertelt de schrijfster vanuit het 
perspectief van de broers en later vlecht 
ze er ook het verhaal van hun oudere zus 
Sarah doorheen. Tussen de verslagen van de 
broers reflecteert ze op de wekelijkse reizen 
die ze per trein onderneemt naar de broers 
om hun verhalen op te tekenen.
Een belangrijke aantekening: de 
getuigenissen zijn opgeschreven zonder 
enige verfraaiing of verzachting. Dit maakt 
het indringende verhaal van de twee broers 
tegelijkertijd alleen geschikt voor lezers die 
het aandurven om de verschrikkelijke feiten 
van de Holocaust zonder enige opsmuk tot 
zich te nemen.

Uiteindelijk kun je alleen maar stil worden 
als doordringt wat een ontzaglijk leed 
deze broers en daarmee een heel volk is 
aangedaan.
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Hallo puzzelaars,
Het mooie van Gods schepping

 

Ik wil aan jou vertellen,
dat de Heere heeft gemaakt,
het gras en ook de bloemen,
elke kikker die luid kwaakt.

Ik wil jou heel graag vragen,
of jij die schoonheid ziet,

het mooie van Gods schepping,
vergeet dat mooie niet.

Bedenk bij alle dingen,
bij alles wat je doet,

hoe mooi alles gemaakt is,
bijzonder mooi en goed.

Zelfs bij het hutten bouwen,
of het klimmen in een boom,

kun je je bedenken,
is dit echt gewoon?

God toont door Zijn schepping,
elk klavertje dat jij plukt,

alles wat jij om je heen ziet,
Zijn liefde en geluk.

door: Alie Holman
 (www.gedichtensite.nl)

Kijk voor de puzzelregels, puntentelling, antwoorden en meer op www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje

Jarigen:
Vorige week ben ik 
de verjaardag van 
Jasmijn v.d. Slik 
(Middelharnis) 
vergeten. Zij was 4 
oktober jarig. Dat krijg 
je ervan als oom Ko 
even niet goed kijkt 
en zit te dromen. Mijn 
excuus voor de fout, 
Jasmijn. Alsnog van 
harte gefeliciteerd en… 
je kaart heb je gelukkig 
al wel ontvangen.

Op zondag 11 oktober 
vieren Tonie Mans 
(Ooltgensplaat) 
en Laura Paasse 
(Middelharnis) 
hun verjaardag. 
Johanna Kieviet 
(Sommelsdijk) 
viert haar verjaardag 
op dinsdag 13 
oktober, terwijl 
Emma Korpershoek 
(Middelharnis) dit 
doet op woensdag 14 
oktober.

We willen iedereen van 
harte feliciteren en een 
hele fijne verjaardag 
toewensen!

Kleurplaat

Oktober 6

Door alle moderne 
middelen is er veel meer 
bekend over landen in de 
wereld. Je kunt over alle 
landen van de wereld 
veel informatie vinden. 
Mensen gaan vaak op 
vakantie naar verre 
landen.  

My Country

Elk land heeft zijn eigen grenzen en daardoor ook zijn eigen 
vorm. Elk land heeft ook zijn eigen vlag. Probeer aan de 
hand van de vorm en de vlag het land te ontdekken dat je op 
het plaatje ziet. De eerste letter van de naam van het land is 
gegeven. Het aantal puntjes geeft het aantal letters aan.
Het kan een land in Europa zijn, maar ook buiten Europa in 
andere werelddelen. 

LET OP: de letter ‘ij’ wordt steeds als één letter gerekend.

Je moet drie antwoorden opschrijven.
 Welk land wordt er bedoeld?
 Wat is de hoofdstad van dit land?
 Wat weet je voor bijzondere dingen van dit land?
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Teruggetikt:

Oktober 4

Schepping

Tonie Mans (Ooltgensplaat) 
heeft woorden opgezocht die met 
de schepping te maken hebben.
Zet de volgende woorden op de juiste plaats in de puzzel. 
Alle letters ‘E’ zijn al ingevuld. Probeer eerst de woorden die 
je zeker weet op de goede plaats te zetten.
De letter ‘ij’ is in deze puzzel één letter.

Herfstzon
 

De zon komt alsmaar later op,
en schittert door de bomen,
bloemen, bladeren laten los,

de winter staat te komen.

De morgendauw bedekt het land,
houdt slootjes slim verborgen,

dan brengt de herfstzon aan het licht,
de polder in de morgen.

De herfst verspreidt haar rijke geur,
met kleuren, niet te noemen,
o herfst, bekoorlijk jaargetij,

jouw Schepper wil ik roemen.

door: Aagje Lingen 
n.a.v. Psalm 74 : 17 

(www.gedichtensite.nl)

Oktober 5

Dierenpuzzel
Jeroen Looij (Herkingen) heeft 
een puzzel bedacht over dieren. 
Op de plaatjes zie je allerlei 
dieren, maar in de naam zit ook 
nog een dier verstopt.

Ontdek welke 20 dieren je op kunt schrijven.
Voorbeeld:  (naam van het dier = miereneter) – 
(verstopte dierennaam - mier) 

Slot

Bon:
Rick 
van Splunter 
(Ouddorp) 
verdient deze 
week een 
boekenbon. 
Kies maar iets 
moois uit!

ADAM
BEBOUWEN
BEWAREN
DIEREN
EIGENDOM
EVA
GESCHAPEN
GOED

HEERLIJK
LOPEN
MENSEN
NATUUR
PARADIJS
STOF
VERSCHILLEND
ZORGEN

Wat lees je onder de pijl? 

Harm-Jan v.d. Boom (Sommelsdijk)
In de mail lees ik: ‘Ik heb iets leuks beleefd: de meester had 
een spin nodig voor zijn natuurles. Ik ging uit school met 
een vriendinnetje spinnen zoeken. Ik met een tak, het 
vriendinnetje met een insectenpotje. We vonden een dikke 
kruisspin. Na goede samenwerking, zat de spin veilig in het 
potje. De volgende dag maakte de spin (en nog een andere spin) 
met hulp van een ventilator een heel mooi web. Heel de klas 
kon het zien! Een echte les uit de natuur!’ Brr… ik houd niet van 
spinnen, zeker niet van die grote spinnen. Dan loop je ’s morgens 
in het donker naar de schuur en 
dan loop je opeens tegen een 
web aan… Wat knap dat jullie 
een spin gevangen hebben. 
Het was zeker een mooi 
gezicht om zo te zien hoe een 
spin zijn web maakt? Een 
web is altijd wel een prachtig 
kunstwerk om te zien.



JEUGDHOEKJE oomkojeugdhoekje@solcon.nl
www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje

Hallo puzzelaars,
Het mooie van Gods schepping

 

Ik wil aan jou vertellen,
dat de Heere heeft gemaakt,
het gras en ook de bloemen,
elke kikker die luid kwaakt.

Ik wil jou heel graag vragen,
of jij die schoonheid ziet,
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alles wat jij om je heen ziet,
Zijn liefde en geluk.

door: Alie Holman
 (www.gedichtensite.nl)

Kijk voor de puzzelregels, puntentelling, antwoorden en meer op www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje
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In de mail lees ik: ‘Ik heb iets leuks beleefd: de meester had 
een spin nodig voor zijn natuurles. Ik ging uit school met 
een vriendinnetje spinnen zoeken. Ik met een tak, het 
vriendinnetje met een insectenpotje. We vonden een dikke 
kruisspin. Na goede samenwerking, zat de spin veilig in het 
potje. De volgende dag maakte de spin (en nog een andere spin) 
met hulp van een ventilator een heel mooi web. Heel de klas 
kon het zien! Een echte les uit de natuur!’ Brr… ik houd niet van 
spinnen, zeker niet van die grote spinnen. Dan loop je ’s morgens 
in het donker naar de schuur en 
dan loop je opeens tegen een 
web aan… Wat knap dat jullie 
een spin gevangen hebben. 
Het was zeker een mooi 
gezicht om zo te zien hoe een 
spin zijn web maakt? Een 
web is altijd wel een prachtig 
kunstwerk om te zien.

27

Herfst in 
aantocht
Petra Tanis-Verbaas stuurde 
deze foto in. Ook nu weer 
een typisch herfstplaatje. 
"De herfst in aantocht", 
schrijft ze erbij.

Mail uw foto met korte toelichting 
naar redactie@eilandennieuws.
nl onder vermelding van ‘foto van 
de week’. Wekelijks selecteren wij 
een foto voor plaatsing!

De juiste oplossing van de puzzel van vorige week is 
‘Bunkerroute’. J. van der Welle uit Sommelsdijk wint 
een boekenbon van Boekhandel Van der Boom.

Zweedse puzzel
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9
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3
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Griekse
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zetel
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2
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Dieren-
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7 Bont-
soort Middag

Daar Zeer
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Euro-
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5
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Vreem-
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BUZING Puzzels

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12

S K G M A
D O L A L E A F G R O N D

M A L E D E R I E M E
M A R I N E K L A A R L

R A G D E L T A A V E
T A K E L D R A L E R

S T E M T A B E E S
B L O E D D I K T E

N E T T O A T H E N E G
T G A M M A S A D O
S T E E K S T A L O
E R T R O T S A M E N
R O E M E E N A L P I N O

O R E E S L A E N D E
H E N G S E L D R O N K E N

S T R A N D T E R R A S

Puzzel mee en win een cadeaubon van Bloem- en Groencentrum 
Ouddorp.

Stuur de oplossing voor a.s. dinsdag 15.00 uur naar puzzel@
eilandennieuws.nl. Of per post naar Postbus 8, 3240 AA Middelharnis. 
Vermeld hierbij uw naam, woonplaats en telefoonnummer. De winnaar 
ontvangt bericht en wordt volgende week vermeld in de krant.
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